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NOOR DE BRUIN 
ZOEKT 

COLLEGA'S. 

Drs Noor de Bruin, 35, financieel beleids
medewerkster bij de gemeente Amsterdam. 

Ze werkt bij de sector Beleidsadvisering en 
Begroting van de secretarie-afdeling Finan
cien. Haar pakket bestaat uit volkshuisves
ting, bouw- en woningtoezicht, vrouwen
emancipatie en bejaardenzorg. 
Werken voor de stad is voor haar de uitda
ging om te helpen bij het scheppen van 
randvoorwaarden voor de democratische 
besluitvorming met als doel een optimale 
dienstverlening door de overheid. 
Speciaal voor afgestudeerde bedrijfsecono
men Jiggen er in dit kader heel wat uitda
gingen bij de gemeente Amsterdam. Dat 
begint eigenlijk al met stageplaatsen 
en interessante afstudeerprojecten, 
maar de gemeente Amsterdam heeft 
met haar ruim 70 bedrijven en dien
sten voor hen zeker ook zeer be
langrijk en afwisselend werk. u srBERAO£H 

Want voor elk gemeentelijk onderdeel ko
men onderwerpen aan de orde zoals in
vesteringsselecties, meerjarenplannen, be
grotingen, analyses en prognoses. Daarbij 
komt dat de gemeentelijke organisatie 
volop in beweging is en vee I carrieremo
gelijkheden te bieden heeft . Want de mo
biliteit is hoog en het gebruik maken van 
de carrierekansen wordt gestimuleerd met 
opieidingsfaciliteiten, die u itstekend ver
gelijkbaar zijn met de mogelijkheden die 
het bedrijfsleven biedt. 

ONZE BROCHURE 
"WERKEN 

VOOR DE STAD" 
LIGT VOOR JE KLAAR. 

Als je met je financieel-economische op
leiding een uitdaging ziet in de implemen
tatie van marktgericht den ken en handelen 
in de overheidssector, lees dan de brochu
re "Werken voor de Stad" . Je vindt 'm op 
de NOBAS-kamer (nr. 2162) en op de in
formatietafel tegenover de onderwijsad
ministratie. Noor de Bruin en een aantal 
collega's op andere posten plus burge-

meester Van Thijn en wethouder 
De Grave verteUen daarin waarom 
Amsterdam niet aileen een stad is 
om van te houden, maar zeker ook 
een stad met een dynamische, uit
dagende werkkring. 

~ 

SOMMIGE MENSEN HOUDEN NIET ALLEEN VAN AMSTERDAM. 
ZE WERKEN ER OOK VOOR. 
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De • nleUlVe strategie van Dam.en 
__________________ JEROEN VAN ROON 

In de afgelopen jaren is de scheepsbouwwereld over het algemeen ongunstig in 

het nieuws geweest. Een van de uitzonderingen daarop was de scheepswerf 

Damen die door middel van een nieuw marketingconcept een stormachtige 

groei doormaakte. Rostra ging op onderzoek uit en sprak met drs. C.J. Moolen

burgh , financiee l-economisch directeur. 

Sinds 1927 is de familie Damen in de 
scheepsbouwwereld aktief. De joren 
dertig waren op zich niet de meest 
gunstige om een onderneming te begin
nen wont door de recessie was de markt 
slop. In de oorlog was er helemaal niets 
te doen. maar daorna was voor de hele 
branche veel werk aan de winkel. 

Moolenburgh: "Er ontstond toen een 
enorme uitbreidingsvraag. Het was in 
die tijd zo dot er grote rijen b ij de scheeps
werven voor de deur stonden en om 
zelfs maar in een van die rijen te komen 
moest men over goede kontakten met 
desbetreffende werf besch ikken . 

In de jaren zestig raakten de meeste 
grote waterbouwkundige projecten . als 
het afsluiten van het Lauwersmeer en de 
Deltawerken (behalve de Oosterschel
dedam) , in een eindfase waordoor de 
baggermaatschappijen, de grootste 
klanten van de werven, naor onder werk 
moesten omzien. De uitbreidingsvraag 
ging over in een vervangingsvraag en 
voor ons soort werven woren de gouden 
tijden voorbij ." 

MIDDEN-OOSTEN 

In die t ijd kwamen echter de econo mi 
sche aktiviteiten in het Midden-Oosten 
op. De baggermaatschappijen konden 
door nieuwe werkzaamheden beginnen 
maar onder geheel andere omstandig
heden. Wa s er in Ne d erla nd e e n gede 
gen Infrastructuur van toeleveranciers 
en onderaannemers. in landen als Saou
di-Arabie was het niet mogelijk om een 
binnenschipper te vra gen even snel wat 
slib weg te komen halen. A ile spul len 
moesten , ko rtom , in e igen beheer door 
aanwezig zijn. Dit le idde to t een ver
hoogde v raag naar alierlei klein sc heep 
vaartmaterieel . zoals sleepboten . Om
dot daarnaast de levertijd kor t moest 
zijn werden in het begin t weedehands 
boten ove rgeno m e n. Dit leverde natuur
lijk allerlei problemen op met bet rekking 
tot het functioneren van het materiee l 
terwijl vervangingsonderdelen ook nog 
eens ver te zoeken waren. Damen is door 
toen op ingesprongen. 

Moolenburgh : "De normale gang van 
zaken bij een wert was dot een reder 
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naar hem toe kwam met het verzoek 
om een boot, geheel volgens de 
wensen va n die reder . te ontwerpen 
en te bouwen . Tot in de jaren zestig 
was dot ook begrijpelijk omdat de 
wert geen enkele moe ite hoefde te 
doen om een order te pakken te krij
gen. 

Wij deden het echter anders. Door 
een standaard boot te ontwerpen en 
in voorraad te houden konden we 
veel sneller leveren. Door bovendien 
bij die standaardisatie ook een ratio 
nalisatie door te voeren met betrek
king tot het aantal onderdelen per 
boot . werd het probleem van vervan 
ging een stuk verkleind . Deze combi
natie van snelie levertijd en uniformi
teit sprak de baggermaatschappijen 
die in het midden oosten aktief w aren 
zeer aan. 

Het eerste bootje dot ontworpen 
werd heette 'pushy cat'. pushy naar 
de duwtunctie van de boot en cat 
naar de motor. caterpillar. Die motor 
lOt namelijk ook in de bulldozers die 
door gebruikt werden. Ook hier werd 
dus standaardisatie van de te gebrui 
ken onderdelen doorgevoerd. 

Omdat het idee aansloeg was de fi
nanciering zo ro nd en de eerste boot
jes waren al verkoch t v~~ r ze van de 
helling afrolden. " 

"LANGE TERMIJNPLANNING 

IS VERSPILDE TIJD" 

Een en onder leek een zeer goede 
en ook logische handelwijze maar ze 
h ield ook risico's in. 

Moolenburgh:"Het houden van een 
voorraad levert je natuurli jk sowieso 
de kosten van de d ri e r' en op (ruimte . 
rente en risico). Daarnaast is er het 
ri sico dat je veel produk ten met een 
bepaald standaardonderdeel gele
verd hebt en je leverancier op houdt 
met de produktie von dat onderdeei. 
Dan zit je bij de vervanging ervan 
voor een levensgroot probleem. Stan
daardisatie is dus voordelig tijd ens 
de productie maar leve rt ee n risico 

C./ . Moo/enlillrgh 

voor je ' after sales situation' in ver
band met de verwachtingen van de 
klant . .. 

DTVERSTFICA TIE 

De eerste stap naar succes was gezet. 
In het begin van de zeventiger jaren 
kwam het er echter op aan om de 
voorsprong op de concurrentie vast te 
houden. 

Moolenburgh. "We hadden. begin 
jaren zeventig. een voorsprong op de 
andere werven van een a twee jaar. 
Omdat we al vas te grond onder onze 
voeten hadden in het Midden-Oosten 
waren we in staat o m goed te luisteren 
naar wat e r verder aan boten gewenst 
was. Bovendien leende ons standaard 
model zich makkelijk voor aanpassing 
aan een and e re fun c ti e. Zo is van een 
sleep boot makkelijk een peilscheepje, 
een personeelsvervoerbootje of een 
vaartuig voor de plaatselijke havenau
tori tei ten te maken. Door echter het 
bas isontwerp steeds t e gebruiken be
haalden we ' economies of scale' en 
een korte levertijd . Elk jaor kwam er 
aldus een model bij en no verloop van 
tiid 'coverden ' w e de hele plaatselijke 
markt. Op die manier wisten we onze 
' competitive advantage' te behou
den. 



HIT VOORDEEL V AN GROOT ZIJN 

FeiteJijk is het lo dat we overal waar 
we opereren wei een concurrent heb
ben die er. om een of andere reden . 
met de order vandoor zou kunnen gaan. 
Of het nu om goedkopere productie. 
een hechtere band met de klant of 
politieke redenen gaat . vaak heeft een 
concurrent een doorslaggevend voor
deel. De kunst is nu de grootte van je 
bedrijf te gebruiken om toch een poot 
aon de grond te krijgen. Wij zijn altijd in 
staat om meer boten te leveren dan 
enig andere concurrent. In de we reid is 
de 'next best· producent van .bijvoor
beeld. sleepboten in staat om er 15 tot 
20 per jaor te maken . terwijl wij de 45 
halen. 

Een ander groot voordeel is weder
om de Goede infrastructuur van Neder
land . Als een werf in Za'ire bijvoorbeeld 
een onderwatercloset in wil bouwen 
moet hij veel meer handelingen ver
richten dan wij aangezien lO 'n ding 
geimporteerd moet worden. Wij hoe
yen slechts de telefoon te grijpen. 

Een deal die we daorom voak sluiten 
met plaatselijke werven is dat we ze 
een complete set met aile noodzokelij
ke onderdelen. die als een geheel 
geimporteerd kan worden. leveren. Zij 
zetten dan de boot in elkaor. Op die 
manier behalen we somen extra aktivi
teit en is Damen erin geslaagd om z' n 
producten op de plaatselijke markt te 
introduceren. Zeker 20 'Yo van onze omzet 
wordt daormee gerealiseerd. 

Samengevat kan je stellen dat we 
om drie redenen een ' competitive 
advantage ' hebben. Ten eerste zijn we 
in staat om meer te leveren . in de 
tweede plaats kunnen we ' after sales 
service ' bieden en ten derde geven 
we technische support . Om die reden 
reizen dan ook al sinds jaor en dag 20 
tot 25 technisch specialisten van ons 
over de hele wereld die niets anders 
do en dan onze relaties opzoeken en 
hen bijstaan om het schepenbestand 
vrij van mankementen te houden. Dat 
lOrgt er dan voor dat onze boten blij
yen varen (en die van de concurren
ten misschien niet) en bovendien sle
pen we daarmee zelf de vervanging
sorders binnen. 

Wat we dus doen is niet aileen maor 
een boot leveren. wat strikt genomen 
onze aktiviteit is. maar het produkt een 
meerwaarde geven door een uitge
breide nazorg . Op die manier komen 
de klanten bij ons terug ." 

OVERNAMES 

Onder druk van Europa ' 92 en een 
mondiale concentratietendens is in de 
jaren tachtig fuseren en overname als 

strategische beslissing zeer in zwang 
geraakt. Damen is ook redeliJk aktief 
op overnamegebied maar lijkt daarbij 
een wat andere filosofie te hanteren 
dan gebruikelijk is. 

Moolenburgh: "Scheepsnieuwbouw is 
onze kernaktiviteit. Ais we daorin willen 
groeien kiezen we voor interne groei. 
Ais we extern willen groeien. dus willen 
overnemen. doen we dot altijd in een 
andere maor aanverwante markt. We 
mikken dus nooit op de beroemde 
synergie-effecten die bij een fusie van 
twee gelijksoortige bedrijven lOuden 
optreden en we goon ook niet uitge
breid diversificeren zoals Joep van den 
Nieuwenhuyzen dat doet (Nederland ' s 
enige echte raider . JvR) . 

"DOOR DE BEPERKTE HAN

DELSGEEST VAN ENKELE 

PARLEMENTARIERS LlEP RSV 

DIE ONDERZEEBOTEN MIS" 

Verder hanteren we wei een verge
lijkbore filosofie. Dat betekent onder
meer dot we het zittend management 
van een overgenomen onderneming 
vrijwel altijd loten zitten. Hoewel bedrij
Yen die overgenomen moeten worden 
het natuurlijk vaak niet goed doen 
betekent dot lang niet altijd dat het 
management niet deugt. Vaak moet 
echter eenvoudigweg het marketing
concept veranderd worden . Dot de 
zittende ondernemer dat zelf niet doet 
is waarschijnlijk te verkloren uit het op
timisme wat een ondernemer meestal 
heeft omtrent de mogelijkheden in zijn 
markt. Pas achteraf is het makkelijk om 
te zeggen dat zo iemand het toender
tiJd helemaal fout heeft gezien. 

Een mooi voorbeeld daarvan is de 
scheepsreporatiebranche waarin we, 
sinds 1984 op overnamegebied aktief 
zijn. Van deze branche bestaat, mede 
door het RSV-debacle, een zeer nega
tieve indruk bij het publiek omdat de 
verliezen er lo gigantisch groot zijn 
geweest en omdat die bedrijven vaak 
subsidie na subsidie kregen waorvan 
steeds duidelijker werd dat ze in een 
bodemloze put gegooid werden. Ook 
hier is achteraf makkelijk gezegd dot 
het management gefaald heeft maor 
hadden die mensen dan moeten voor
zien dat het volume van die markt met 
maar Jiefst 80 % zou dalen? Geen wonder 
dat elk saneringsplan te 'soft ' bleek bij 
zulk een rampzalige ontwikkeling. 

Zelfs het , verguisde, RSV-manage
ment heeft een briljante zet gedaan 
door een prachtige order van die tai
wanese onderzeeboten te pakken te 

krijgen. Slechts door de beperkte han
delsgeest van enkele parlementariers 
(en in het biJlOnder van de heer Brink
horst), die de belangen van enkele 
internationals in China lieten prevale
ren, kon die vervolgorder toen geen 
doorgang vinden. 

Die jongens mochten bij ons dus blij
yen zitten maar wij hebben gezegd: 
we moeten ons concentreren op dat 
deel van de morkt waorvan we zeker 
zijn dot we klandizie hebben. Met 
andere woorden , we concentreren ons 
op de ' Iangs de weg ' reparatieaktivi
teiten die de reders wei moeten laten 
uitvoeren willen hun schepen door 
kunnen blijven voren. Grote opknap
beurten van meer dan drie miljoen 
moe ten we maar laten gaan naor het 
buite nland om dot die werven toch altijd 
subsidie krijgen. Die kunnen dus altiJd 
een betere prijs bieden dan wij. 

Dit concept blijkt te werken want aile 
door ons overgenomen werven draaien 
op winst sinds ze van ons zijn." 

ECONOMISCHE THEORIE 

Een dagelijkse kwelling voor de gees
ten van ons studenten is de angst dot 
aile leerboeken die we doorworstelen 
in de praktijk niets waord blijken te zijn 
De heer Moolenburgh stelt ons wat dat 
betreft gerust. 

Moolenburgh :" lk gebruik dagelijks de 
theorie . niet lOzeer omdat ik bij elke 
investeringsbeslissing pay-back periods 
of interne rentevoeten ga berekenen 
maar omdat ik de systematiek van zo'n 
berekening gebruik. Het probleem met 
de theorie is dat geen rekening gehou
den kan worden met de dynamiek 
waaraan de morkt in de werkelijkheid 
onderhevig is. Een investeringsbeslissing 
is nu eenmaal maar voor een deel 
afhankelijk van de financiele ratio ' s. 
Ook het maken van lange termijn plan
nen is wat dat betreft een 'waste of 
energy'. In een wereld waarin Saddam 
Hussein opeens kan besluiten om Koe
weit binnen te vallen is verder dan 1 of 
2 jaor vooruit den ken zinloos . Daarom 
heeft Damen de lOak omgedraaid . In 
plaats van proberen de werkelijkheid 
naor onze hand te zetten doen wij nie ts 
anders dan inspringen op het dynami
sche proces wat zich elke dag aan ons 
voordoet. Dit betekent dat we streven 
naar een organisatie die in hoge mate 
flexibel is lOdat we eventuele kansen 
die er Jiggen kunnen grijpen en in geval 
van een (Midden -Oosten)crisis snel onze 
aktiviteiten ergens anders op kunnen 
richten." • 
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Innovatie en de telecoInInunica
tie-ind ustrie 
•••••••••••••••••••• BAS VERHEIJEN 

De telecommunicatie-industrie is een veelbelovende bedrijfstak. Terwijl elders 

recessie het economische Leven tekent zijn de vooruitzichten voor deze indu

strie zeer positief. De wereldwijde omzet van telecommunicatieapparatuur za l 

volgens schattingen stijgen van ongeveer 75 miljard dollar in 1983, tot meer 

dan 100 miljard dollar in 1992 . De gemiddelde groeivoet van de telecommuni

catie-indus trie binnen de OESO bedraagt 8 procent per faar. 

De telecommunicatie-industrie is een 
zeer dynamische industrie. De dynamiek 
wordt met name veroorzaakt door een 
snelle technologische ontwikkeling . die 
het gevolg is van de convergentie van 
de telecommunicatie-. de micro-elec
tronica - en de computerindustrie . De 
technologisc he inn ova ties brengen een 
toenemende vraag naar nieuwe pro
dukten en diensten met zich mee. Zij 
zo rgen voor een sterke groei van de 
tele communicatiemarkt en hebben 
mede daardoor grote invloed op de 
struc tuur van de industrie en van de 
bestaande instituties . 

De v raag ri jst wat nu precies de in
vloed is van de technologische ontwik
keling op de struc tuur van de telecom
municati e-industrie. 

STRUCTUUR EN PROCES 

Volgens prof.dr. H.W. de Jong schuilt 
de dynamiek van de markteconomie in 
het wederzijds verband tussen structuur 
en proces . Noch de structuralistische. 
noch de procesgeorriEmteerde aanpak 
geven een bevredigende methode voor 
het analyseren en voorspelle n van ver
anderingen in de industri e le structuur . 
De structuralistische aanpak beschouwt 
structuur als een relatieve constante. De 
procesgerichte aanpak veronde rste lt 
dot structure le veranderingen plaatsvin 
den in antwoord op het proces . De Jong 
beschouwt de relatie tussen structuur en 
praces in een markteconomie als een 
vo luit dynamische. wederkerige betrek
king. Structuur en proces be"fnvloeden 
e lkaa r wederzi jds . 

Naar mijn mening moet de invloed 
van technologie op de structu ur van de 
telecommunicatie- industrie vanu it het 
laatstgenoemde oogpunt bekeken 
worden. 

TECHNO LOGISCH E EVOLUTI E 

De motor achter de verand eringen in 
de telecommunicatie-industrie is de 
ontwikkeling van nieuwe techn olog ieen . 
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die gebaseerd zijn op ontdekkingen 
in de computer-. de micro-electron i
ca- en de ruimtevaartindustrie. De 
grootste technologische verande rin g 
die plaats heeft gevonden is de over
schakeling van electromechanische 
telecommunicatieapparatuur op puur 
electronische apparatuur. Deze over
schakeling heeft enorme gevolgen 
gehad voor het aanbod va n produk
ten en diensten op de telecommuni
catiemarkt. Hieronder wilen de be
langrijkste technologische ontwikke
lingen beschreven worden. 

Digitale of gecomputeri seerde te
lecommunicatie kent grote voorde
len ten opzichte van het vroeger 
gebruikte ana loge systeem. De mo
gelijkheden met gedigita li see rd e 
apparatuur zijn enorm . De integratie 
va n telecommunicatie en computer
technologie heeft de aanzet gege
ven tot het ontwikkelen va n nieuwe 
produkten met een groot toepa ss ings
gebied. Nieuwe geavanceerde dien
sten zijn ontstaan doordat digitale 
systemen zowel telecommunicatie
functies als electronische dataproces
sing-functies integ reren . 

DE VERKOOP ZAl VOlGENS 

SCHATTINGEN IN 1992 

MEER DAN 100 MILJARD 

BEDRAGEN 

Een tweede grote technologische 
verandering is het gebruik van opti
sche veze ls voor de transmissie van 
communicatiesignalen. In ve rgelij king 
met de vroeger a lom gebru ikte kope
ren transmissiekabels heeft het nieu
we materiaal vee l pluspunten . Opti
sche vezels hebben groter capac iteit 
bij een gegeven doorsnee van de 
kabe l en bieden bete re uitbre idings
mogelijkheden, terwijl de kosten niet 
hoger zijn dan die van de traditionele 

koperen kabe l. De optische veze ls zijn 
zeer betrouwbaar voor de transmiss ie 
van informatie. Er zijn daardoor vee I 
toepassingsmogelijkheden. Optische 
vezels kunnen worden gebruikt voor de 
transmissie van geluid , va n data, tele
visies ignalen en allerhande andere 
communicatiesigna len. De kabels 
hebben een geringe doorsnee, zijn 
makkelijk te installeren en eenvoudig 
te onderhouden. Het aanbrengen e n 
in stand houden van een optisch net
werk is minder arbeidsintensief en dus 
goedkoper. 

Het gebruik van satellieten voor tele
communicatiedoe leinden is ee n der
de belangrijke nieuwe technologische 
ontwikkeling. Transmissiekabels moeten 
over het algemeen ondergronds wor
den aangelegd . wat problemen kan 
opleveren op onontgonnen terrein. De 
toepassingsmogelijkheden van micro
golftransmissie voor het verzenden van 
communicatiesignalen over grote af
stand zijn beperkt. omdat microgolven 
niet om omvangrijke obstakels heen 
kunnen. Telecomminicatiesatellieten 
bieden een oploss ing voor beide pro
b lemen . De kosten van 'space com
munications ' dalen gestaag . omdat de 
capaciteit van de telecommunica tie
satellieten toeneemt en de uitgaven 
ten behoeve van satelliet-ontvangst
sta ti ons zijn gereduceerd. In de toe
komst verwac ht men een verd e re do
lin g van de kosten . 

De vierde ontwikkeling die bijgedra
gen heeft t o t veranderingen in de tele
communica tie-industrie , is de ontwik
keling van nieuwe termina l apparatuur. 
De integratie van computertechnolo
gie in deze apparotuur heeft een b rug 
geslagen tussen geluidstransmissie en 
datacommunicotie. Sommige von de 
nieuwe geovonceerde telefoonsyste
men kunnen 01 oan de computer gere
loteerde token vervu llen. 

De beschreven technologische ont
wikkelingen hebben een sterke impuls 



gegeven aan de vraag naar nieuwe 
produkten en diensten. Nieuwe onder
nemers zijn door de groeiende omvang 
van de telecommunicatiemarkt aan
getrokken en hebben de concurrentie 
versterkt. 

NIEUWE GRENZEN 

De snelie wereldwijde technologische 
veranderingen hebben de grenzen 
tussen de telecommunicatie-industrie 
en andere industrieen doen vervagen . 
Produkten die vroeger niet met com
municatie verbonden waren, blijke n 
plots serieuze concurrentie te kunnen 
opwerpen . De technologische veran
dering heeft gezorgd voor een nieuw 
soort branchevervagende competitie , 
met grote gevolgen voor de structuur 
van de telecommunicatie-industrie. 

Een goed voorbeeld van een tech
nologie die in eerste instantie niet ont
wikkeld is om te concurreren met de 
bestaande communicatietechnologie, 
maar die uiteindelijk wei een serieuze 
competitie heeft veroorzaakt is de sa
telliet . No een zeer kostbare aanloop
periode nomen de kosten van gebruik 
snel of. Transmissie van communicatie
signalen via satellieten werd een ren 
dabele zaak. Ruimtevaartondernemin
gen met expertise op het gebied van 
satellieten veranderde de industriele 
grenzen aan de aanbodkant en wer
den concurrenten van de telecommu
n icatie-industrie . 

De competitieve interactie tussen de 
computer en de communicatie-indu
strie is een tweede voorbeeld van het 
verleggen van industriele grenzen. 
Technologische innovaties deden nieu
we produkten ontstaan die de eigen
schappen van lOwel computers als 
communicatieve eigenschappen inte
greerde. Zoo Is bij de satellieten het 
geval was, werd ook computertechno
logie competitief met communicatie
technologieen en er ontstonden nieu
we concurrenten. Ondernemingen uit 
be ide industrieen voorzagen dot pro
dukten die een combinatie van com
puter- en communicatie-eigenschap
pen bezaten uiteindelijk in een groot 
deel van de vraag zouden voorzien. Zij 
ontwikkelden, grotendeels onafhanke
lijk van elkaar, nieuwe produkten . Op 
deze manier werden zij zowel op de 
markt voor het eindprodukten als op 
de markt voor de basisprodukten 
(computers en communicatie-appara
tuur) elkaars concurrenten. 

Innovatieve technologie heeft de 
kosten van transmissie van geschreven 
tekst sterk gereduceerd . De relatieve 
kosten zullen naar verwachting blijven 
afnemen, waardoor de nieuwe vormen 

van telegrafische transmissie, zoo Is de 
fax en computercommunicatie, steeds 
sterker zullen goon concurreren met 
de alom gebruikte methoden. Indien 
de kostenreductie zich voortze!. volt 
een concurrentiestrijd tussen de post
bedrijven en de telecommunicatie on
dernemen ingen te verwachten, die 
vooral aan de vraagkant de industriele 
grenzen zullen veranderen. 

De hiervoor beschreven ontwikkelin
gen hebben allen een competitiever
sterkende invloed . Andere factoren 
maken het competitieve effect van de 
technologische verandering echter 
minder zeker. 

INTERNA TIONALISERING 

De nationale markten zijn niet longer 
groot genoeg voor de producenten 
van telecommunicatie-apparatuur. De 
zeer hoge kosten van Research & 
Development (R&D) die gemoeid zijn 
met de ontwikkeling van de innovatie
ve technologieen en de grote bedrijfs
omvang die minimaal benodigd is voor 
het genieten van de aanwezige schaal
voordelen, dwingen de ondernemers 
in de telecommunicatie -industrie bui
ten de landsgrenzen te goon concur
reren. Schattingen omtrent de omvang 
van de jaarlijkse R&D uitgaven bedra
gen 100 miljoen dollar . De kosten ver
bonden aan de ontwikkeling van een 
nieuwe generatie telecommunicatie
apparatuur , die hoofdzakelijk is geba
seerd op optische vezels, worden ge
schat op 2 tot 3 miljard dollar. Daar het 
voo r aile producenten van telecom
municatie-apparatuur van cruciaal 
belong is geworden orders buiten de 
thuismarkt te bemachtigen , is onderlin 
ge concurrentie sterk toegenomen. 

DE TELECOMMUNICATIE

INDUSTRIE ZAL NOOIl PER

FECT COMPETITIEF WORDEN. 

Een en onder heeft tot gevolg gehad 
dot veel ondernemers in de telecom
municatie-industrie partners zijn goon 
lOeken . Co6peratie bied!. los van 
marketingtechnische voordelen, de 
mogelijkheid tot het delen van R&D 
kosten en het onderling uitwisselen van 
verworven kennis . Toch lijkt het onver
mijdelijk dot de technologische veran
deringen in de telecommunicatie-in 
dustrie concentratie zullen bewerkstel
ligen . Een concentratie die op zichzelf 
niet negatief hoeft te zijn . Het goat 
immers niet om het aantal concurren
ten in een mark!. maar om de intensi
teit van de concurrentie. 

REGULERING 

De telecommunicatie-industrie is een 
van de meest gereguleerde industrieen 
in de economie. Vooral in Europa komt 
deze situatie duidelijk naar voren. 

Tot voor kort bezaten de, voorname
lijk door de staat beheerde, PH ' s vee-
101 een monopoliepositie ten aanzien 
van verkoop en leasing van terminal 
apparatuur en de levering van com
municatieve diensten . Vanuit deze 
machtspositie hielden zij vaak het 
monopolie van nationale telecommu
nicatie-apparatuur producerende on
dernemers in stand, door aileen met 
genoemde ondernemers in zee te goon. 
Gevolg hiervan is dot zij voor een groot 
deel de structuur van de telecommuni
catie-industrie bepaalden. 

Momenteel is d aanbodstructuur aan 
het veranderen. De PH's staan onder 
grote druk om zich, uit het oogpunt van 
efficientie, aan de veranderde, sterk 
competitieve telecommunicatie markt 
aan te passen. 

INNOVATIE EN STRUCTUUR 

Schattingen omtrent toekomstige 
groei belopen 15 tot 25 procent. Uit
breiding van de bestaande capaciteit 
lijkt meer dan noodzakelijk. De techno
logische ontwikkelingen op het gebied 
van telecommunicatie zullen zich , naar 
verwachting, voortzetten. Ze zullen lei
den tot algemeen gebruik van digitale 
apparatuur e n van onder nieuwe pro
dukten en diensten. De interactie tus
sen de telecommunicatie- en de com
puterindustrie za l aileen maar toene
men . 

De hiervoor beschreven ontwikkelin 
gen zullen, indien overheidsinterventie 
achterwege blijft, leiden tot een indu
strie met een competitieve structuur. 
De snelle groei en de technologische 
veranderingen zullen nieuwe onderne
mingen aantrekken. De convergentie 
van verschillende industrieen vergroot 
de concurrentie met bedrijven uit 
andere branches. 

De telecommunicatie-industrie zal 
nooit perfect competitief worden. 
Schaaleffecten en hoge R&D kosten 
lenen zich niet voor een markt met grote 
aantallen ondernemers. Ook regulering 
door de overheid vertroebelt vrlje 
concurrentie. 

De invloed van technologische inno
vatie op de structuur van de telecom
municatie-industrie is erg groot. Zij lOrgt 
voor intensivering van de concurrentie 
en leidt tot een lichte stijging van de 01 
vrij hoge concentratie. • 
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Postdoctoraal in binnen- en 
buitenland 
.................................... JACCOKNOTNERUS 

Na de studie bestaan er mogelijkheden om verder te studeren in universitair 

verband. In dit art ikel voigt een kort algemeen overzicht van enige aangeboden 

opleidingen bil'll1en en buiten de faculteit. In het artikel op de volgende pagina 

vertellen Han s Go en Michele Th ole over hun ervaringe n met de postdoctorale 

accountantso pleiding van on ze faculteit en de Cont ro liersopieiding van de VU . 

De student economie die zijn doc to 
raal examen gehaald heeft . hee ft een 
algemene opleid ing achter de rug. No 
het afronden van deze lOgenaamde 
eerste fase kan de student direct een 
boon aanvaarden . moor hij kan ook een 
postdoctorale opleiding goon vo lgen . 
In vee I discip lines . bij voorbeeld de ac 
countancy. worde n werk en studie 
gecombineerd. Er bestaan echter oo k 
full-time po stdoctorale opleidingen . 
Deze kunnen enerzijds gericht zijn op het 
leren va n onde rzoeksvaa rdigheden en 
anderzijds een direct beroepskarakter 
dragen . Ook onze facultei t is verbon
d e n aan een aantal van dergelijke post
doctorale opleidingen. 

Het is ondoenlijk om in dit ortikel een 
compleet overzicht te geven van aile 
aanwezige mogelijkheden om postdoc
torale opleidingen te volgen. Er vo ig t 
een kort overzicht van de aan onze 
faculteit gelie erde postdoctorale oplei
dingen en ve rvo lgens van w at m ogelijk
heden tot he t vo lgen van opleidingen in 
het buitenland . 

TINBERGEN INSTITUUT 

Het is de bedoeling dot de Neder land 
se postdoctorale opleidingen zichze lf 
bedruipen . Subsid ies worden niet ve r
stre kt , de inkomsten bestaan ui t co lle 
gegelden en eventueel sponsorgelden 
De collegegelden van dergelijke oplei
dingen zijn daorom hoog . 

Het Tinb e rgen Instituut neemt een u it
lOndering spos itie in . Die afgestudeerden 
die worden aangenomen door het inst i
tuut komen in d ienst bij een vakgroep 
als Assistent In Opl eidin g (AIO). De facu l
teit geeft dan ook per AIO een jaor lijkse 
bijdrage aan het instituut. De AIO on t
va ng t een sa laris en betaa lt . a ls mede
werker van de faculteit , uiteraard geen 
co lle gegeld . 

Het Tinberg en In stituut is een samen
werkingsve rband met de economische 
faculteiten va n de VU en de Era smus
Universiteit en ve rzo rgt de form e le twee 
de fase-opleiding . De AIO dient in vier 
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jaor te promoveren op een va ntevo 
ren vastgesteld onderwerp. Ter ver
d ieping van d e economische kennis 
en om onderzoektech nieken te le ren 
vo ig t een A IO een x-aanta l uur per 
week co llege aan het instituu t. De 
rest van d e tijd besteedt de AIO aan 
het voorbereiden van zijn proefschrift 
en aan het geven va n onderwijs aan 
studenten. Jaorlijks kan een beperkt 
aantal A IO's worden aangesteld. 
Mevrouw Rima. directeur van het in 
stituut, zei vo ri g jaor in Rostra dot ai
leen de 'betere ' studenten in aan
merking komen voor een plek op het 
Tin bergen Instituut. 

B EROEPSPRAKTljK 

De postdoctorale accountancy
opleiding . de Postdoctorale Opl eiding 
Vastgoedkunde , de lerarenop leiding 
en de Postdoctorale Opleiding Info r
matiemanagement zijn allen spec ifiek 
op de beroep sprak tijk gericht . 

De Va stgoed- en de Accountancy
opleiding zijn d eel tijdople idingen en 
worden door de studenten over het 
a lgemeen gecombineerd met een 
boon. De accountancy-opleiding leidt 
op t o t regi steraccountant . De oplei 
d ing duurt twee jaor en wordt als zeer 

Pastdoc/oraal il1 Amsterdam ... 

zwaor ervaren . De colleges va llen 
samen o p een dog in de week zodat 
studenten de overige v ie r dagen bezig 
kunnen zijn in d e accountants-praktijk. 
De kosten worden over het algemeen 
gedragen door de werkgeve r e n be
dragen f3 .500 ,- . Van belong is dot ze e r 
specifieke ingangseisen worde n gesteld 
voor wat betreft het doc torale studi e
pakke t . Hier moeten studenten vroeg
tijdi g re kening mee houden . 

De doelstelling van de opleiding 
Vastgo ed kun de, verzorg d door de 
Stichting Belegings- en Vastgoedkun
de , is o m studenten een breed inzicht 
te versc haffen in die aspecten di e van 
belong zijn bij het ontwikkelen van, het 
bel egg en in en het beheren van com
mercieel onroerend goed . Het leidt op 
tot seniorp osi ties bij bijvoorbeeld pro
jecto ntw ikke lingsbedrijven en beleg
gingsinstellingen . 

De informatiemanagement-opleiding 
leidt op tot informatiemanager of tot 
een functie waorin informatie manage
ment een belangrijk o nderdeel is. Vo l
gens de brochure is he t een opleiding 
voor ' hooggekwalificeerde managers' 
me t op zijn minst vijf jaor werkervoring. 
De opleiding duurt een jaor . De kosten 
zijn f2 7.500,- en de cursus is onderge
bracht in Hotel C hateau Marqu e tte in 
Heemskerk . Een opmerke lij ke keuze : 
Info rmati emanagement wil zich nadruk
kelijk prof ileren a ls een op le idi ng met 
' standing' 

BUIT ENLAND 

Internationaal , met name Europees, 
georienteerde postdoctorale ople id in 
gen zijn lOwel in Nederland als in het 
buitenland te vo lgen. O ok bij deze 
opsomming geldt dot zij niet beoogt 
comp leet te zijn. Zij geeft we i een idee 
ove r de moge lijkheden. Er is een schei
ding aan te brengen tussen opleidin
gen die onderzoeksgericht zijn en op
leidingen die beogen mensen kennis 
te geven van hoe Europa in praktijk 
functioneert binnen een economisch , 



politicologisch en juridisch kader, 
Het Europees Universitair Instituut, 

gevestigd in Florence, verzorgt een 
driejorige opleiding tot onderzoeker die 
zou moeten leiden tot een proefschrift, 
Het instituut is opgericht no een ver
drag tussen lidstaten van de Europese 
Gemeenschap om 'bij te dragen tot 
de ontwikkeling van het culturele en 
wetenschappelijke erfgoed van Euro
po', Er wordt onderzoek verricht op het 
gebied van de socia le- en mensweten
schappen vanuit een Europees per
spectief, Er wordt een strenge selectie
procedure gehanteerd bij het aanne
men van studenten, Ais specifieke 
toelatingseisen worden gesteld dot het 
doctoraal examen behaald moet zijn 
en dot men kennis moet hebben van 
tenminste twee vreemde tolen, Bij het 
aanmeldingsformulier dient de kandi
daat een onderzoeksvoorstel te voe
gen, Toelating tot het instituut bete
kent automatisch dot de student een 
studiebeurs ontvangt van de nationale 
regering, De toelating heeft echter 
slechts een voorlopige geldigheid van 
n jaor, Na dat jaor wordt beoordeeld 

of de student in staat is binnen de 
gestelde tijd de doctorstitel te beha
len, 

Ook de London School of Economics 
verzorgt bijvoorbeeld een dergelijke 
internationale onderzoeksgerichte 
opleiding, Daornaast organiseert zij 
eenjorige cursussen die ondermeer de 
samenhang tussen politiek en econo
mie bestuderen, Na het volgen van een 
dergelijke cursus mag de deelnemer 
zich 'master' noemen, 

De meer praktijkgerichte internatio
nale opleidingen zijn over het algem
een interdisciplinair van aord, De aan 
de Universiteit van Amsterdam gelieer
de organisatie ASEDIR -Amsterdam 
School for Executive Development in 
International Relations- verzorgt bijvoor
beeld twee eenjorige opleidingen die 
gericht zijn op kennis van internationa
Ie economische, juridische en politieke 
structuren en op het functioneren van 
internationale organisaties hierbinnen, 
De organisatie staat open voor afges
tudeerden in Economie, Rechten en 
Politicologie met een internationale 
orientatie, Ook hier wordt echter streng 

geselecteerd en is voor veel studenten 
de hoogte van het collegegeld, 
f10,000,-, een beletsel. 

Ook het College of Europe, geves
tigd in Brugge, verzorgt eenjorige op
leidingen die praktische kennis verschaf
fen voor wat betreft de Europese struc
turen, Ook het volgen van deze oplei
ding kost vee I geld, ook deze opleiding 
is interdisciplinair van aord, 

Vee I internationale opleidingen zijn 
hier onbesproken gelaten en ook niet 
aile opleidingen zijn voor een gewone 
student onbetaalbaar, Er geldt veelal 
dot het aantal studenten die de vaak 
zeer intensieve opleidingen kunnen 
herbergen slechts beperkt is, AI eerder 
opgedane onderzoeks- of beroepser
voring strekt over het algemeen tot een 
pre, Wie aanvullende informatie wenst 
of concrete plannen heeft met betrek
king tot studeren in het buitenland kan 
contact opnemen met professor Jager 
-hoogleraor Internationale Economi
sche Betrekkingen en ondermeer ook 
betrokken bij ASEDIR, • 

Postdoctoraal • vIa Unilever 
________________ HANS GO, MICHELE THOLE 

Hans Go en Michele Thole zijn werkzaam bi) Unilever, Hieronder volgen hun 

ervaringen voor wat betreft de accountancy-opleiding van de faculteit (Hans 

Go) en de controllersopleiding van de VU (Michele Thole), 

ACCOUNTANCY 

Toen Unilever aanbood op haor kos
ten een postdoctorale opleiding te 
goon volgen koos ik voor de accoun
tantsopleiding om dot deze gedegen 
en gewaordeerd is, lij beslaat een 
breed terrein en specialiseert zich te
vens op een aport gebied, namelijk de 
controleleer, Echter zij loot een ruime 
keuze van mogelijkheden open, 

Het nadeel van de opleiding is het 
stoffige boekhouders-imago, wat eigen
lijk een voordeel is omdat dit het aan
bod klein houdt en de prijs dus hoog, 
Een nadeel van de controllersopleiding 
is dot deze aileen voor grote bedrijven 
interessant is, De gedoceerde vakken 
zijn namelijk toeg,espitst op probleem
gebieden van de groten, Hiermee kan 
men direct een aansluiting maken met 
een relatief nadeel van de accoun
tantsopleiding: deze specialiseert zich 
in de controleleer, en loot in het twee
de jaor veel vakgebieden onbespro
ken: Strategische planning, Logistiek, 

Treasury, Interne Berichtgeving en der
gelijke, Aileen door eigen actie kan 
men hier iets aan doen, 

Wat betekent de opleiding in het 
algemeen? 

In elk geval een afwijkende werkweek 
omdat je vrijdags in de collegebanken 
zit in plaats van op je werk, Het gevolg 
is dot je op deze wijze collega's spreekt 
die bij andere bedrijven werken en dot 
je zo dus je blik verruimt, Daornaast zijn 
er de offers die gebracht moeten wor
den, Allereerst wordt als ingangseis 
een specifieke opbouw van je docto
role studiepakket gesteld, Door in de 
doctoraalfase hier reeds rekening mee 
te houden, kan men deze 'deficiency' 
meestal door 01 grotendeels wegwer
ken, Vervolgens loop je tegen het pro
bleem aan van het 's avonds studeren, 
Er zijn inderdaad leukere dingen te 
bedenken maor als je de weekends vrij 
wilt houden is dit de enige mogelijk
heid, Dit komt neer op ongeveer 2 uur 
per avond studeren, 

Wat krijg je er voor terug? 
Boven alles investeer je in jezelf, De 

door jou opgenomen kennis is vaak 
direct in je werk bruikbaor, waordoor je 
problemen goat herkennen en direct 
met oplossingen kunt komen, Ten twee
de blijf je bezig met je vak en kijk je 
constant over de grenzen van je eigen 
bedrijf/werkkring heen, Dit is blikverrui
mend en je wordt niet "bedrijfsblind", 

Unilever biedt dus naast de postdoc
torale opleidingen een goede training
on-the-job, Mijn vervolgfunctie kan best 
bij logistiek, inkoop, automatisering of 
op het hoofdkantoor liggen, 

CONTROLLERS-OPLEIDING 

Sinds november 1989 ben ik als 
Commercial Trainee begonnen bij Uni-

Vervolg op pagina 25: 

POSTDOCTORAAL 
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F acul tei tscrisis 
LUKAS DAALDER 

In september hebben de twee bedrijfseconomische vnkgroepen het vertrouwen in het 

FaculteitsBestuur (FB) opgezegd. Tegelijkertijd hebben ze een aantal maatregelen 

genom en om de onderwijsdruk te verlngen en hier dreigt de student de dupe van te 

worden. fen snelle oplossing is gewenst, maar lijkt ver af. 

DE VAKGROEPSVOORZITTER 
In de huidige crisis staat de onderwijs

d ruk binnen de vakgroepen Financiee l 
management en Strategisch manage
ment en Markttheorie centraal. Deze 
neemt volgens prof.dr. H. van der Weel, 
vakgroepsvoorzitter van Financieel 
management 01 jaren toe. Ook volgend 
jaar zal dit. mits er geen extra mensen 
worden aangetrokken , weer het geval 
zijn. Dot het gedaald aantal eerstejaars 
studenten van dit jaar we inig ver lichting 
zal geven , is te danken aon het feit dot 
vooral het onderwijs in de doctorale fose 
vee l tijd in beslog neemt . Van der Weel : 
"De doorstroom van studenten naar 
bedrijfseconomie in de lotere jaren van 
de studie is voor ons van groot belong. 
In het eerste jaar nemen we nog slechts 
een kwart van het onderwijs voor onze 
rekening, maar omdot het leeuwedeel 
van de studenten voor bedrijfsecono
mie kiest ligt dot in de lotere jaren veel 
hoger. Het gevolg hiervon is dot de groei 
van het oontol studen ten van de afge
lope n jaren een vertraagd effect heeft 
op onze onderwijsdruk . Kijk je bijvoor
beeld naar de hoeveelheid werkco lle
ges die wij in de doctorole fase geven , 
dan waren dot er in '88/,89 nog dertien, 
vorig jaar negentien en volgens een -let 
wel- heel sobere scho tting dit joar vi er
en-twintig. " 

O NDERW IJSBEPERK ENDE MAATR EG ELE 

Om nu te voorkomen dot de bedrij fse 
conomen helemaol geen tijd m ee r 
overhouden om onderzoek te doen , is er 
een oontol mootregelen bedocht om te 
zorgen dot de onderwijs las t een halt 
toegeroepen wordt . Belangrijkste pun
ten zijn het weren van bijvakstudente n 
bij werkcolleges en het creeren van 
wachtlijsten voor specialisatievakken en 
scripties, waarbij voorgaande studiere
sultaten van doorslaggevend belong 
kunnen zijn. 

Van der Weel: "Het is in het vervolg de 
bedoeling dot iedereen kijkt wat een 
redelijke onderwijsbelosting is en zorg t 
ook dot deze ongeveer wordt oange
houden . Dreigt de onderwijsbelosting te 
stij gen , dan kan een van de genoemde 
maatregelen genomen worden om dit 
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te voorkomen . Het gebruik va n de lijst 
met maatregelen zal afhongen van 
de noodzaak voor deze of gene en is 
dus zeker geen blauwdruk voor het 
handelen van aile vakgroepsmede
werkers. Het is best mogelijk dot be
paalde punten helemaal niet zullen 
worden to egepast. 

Het directe gevolg van deze maat
regelen is dot er een stuwmeer ont
staat. Voor afstudeerprojekten bestaat 
er bij mij 01 zo'n stuwmeer. Ais er nu 
iemand een scriptie inlevert zal ik dot 
pas rond half januari bespreken . Dot 
is natuurlijk een ramp , laten we dot 
voorop ste llen . De student w il gewoon 
zo snel mogelijk afstuderen. Wij staan 
zeker niet te juichen over de invoering 
van deze maatregelen." 

ONVOLDOE NDE INZET 

De onderwijsdruk is in het verleden 
wei vaker een punt van discussie bin
nen de faculteit geweest. maar heeft 
nooit eerder geleid tot het opzeggen 
van het vertrouwen in het FB. Dot dit 
deze keer we i is gebeurd is te wij ten 
aan de houding van het huidige FB . 

NEUDEKER: "ZE MOHEN 

NIH DENKEN DAT ZE EEN 

EIGEI\I FACUlTEIT ZIJN." 

Volgens een motie zijn er door di t be
stuur onvoldoende inspanningen aan 
de dog gelegd om de problemen van 
de bedrijfseconomische vakgroepen 
enigszins op te lossen . Van der Weel: 
"Vro eger g ing dot ook niet altijd even 
goed, maar als er problemen waren 
werden die wei besproken . A is je dan 
ziet wat er in de maand augustus alle
maal gebeurd is ten nadele van onze 
vakgroepen dan zeg ik op deze manier 
kan ik geen vakgroep leiden: een wer
v ing die maonden wordt uitgesteld, 
een FB dot zijn took niet goed uit
voert, een dekoon die onterechte 
opmerkingen mookt in de Rostra, dot 
soort dingen . 

In zijn totoliteit zij n 01 dit soort kleine 
dingetjes tomelijk vervelend . Kijk , ols 
iemond een fout mookt , dan is dot 

geen reden om het vertrouwen op te 
zeggen , dot kon iedereen overkomen. 
Het is ook zeker niet zo dot wij olsmoor 
onze zin willen hebben , wa nt zo is de 
wereld niet. Wij w illen aileen dot de 
foculteit zich zorgvuldig inzet , dot is de 
minimole vereiste." 

OPLOSSING 

Over de mogelijke uitweg uit het con
flict is Van der Weel kort . "U it begro
tingscijfers van 1990 en de brief van de 
inspect ie b lijkt dot onze faculteit vijf
en-twintig formotieploatsen misloopt ols 
gevolg van het door de universiteit ge
honteerde verdeelmode l. De bedrijf
seconomische vakgroepen blijken hier
voor in het bijzonder te moeten boe
ten. Ik snap goed dot men dot op 
centrool niveou niet in een joar glad 
kon strijken en dot verwocht ik ook niet. 
Het enige dot we vrogen is dot het FB 
zic h gewoon sterk mookt voor dit punt. 
Loot ze per joar een oantal formotie
plaotsen extra krijgen, dan kan je ten
minste een gericht beleid voeren." 

DE DEKAAN 
De dekoon . prof .dr . H. Neudecker, is 

in elk geval niet goedgelovig . Hij wi l 
niet zonder meer oonnemen dot de 
bedrijfseconomische vakgroepen last 
hebben van een te grote werkdruk . 
Neudecker: " Ik kan nergens indikaties 
vinden dot ze bij bedrijfseconomie 
inderdaad gebukt goon onder de 
enorme werkdru k waar ze volgens ei
gen zeggen onder zouden bezwijken. 
Jo . ze komen met c ijfers over hoeveel 
studiepunten er door de vokgroepen 
worden gegenereerd. Daar lig ik niet 
wakker va n . Dot je de werkdruk m ee t 
in het aanta l co lleges ve rmenigv uldigd 
met het aantal studen ten , v ind ik een 
heel ro a r systeem. Het hangt namelijk 
geheel van de opzet en de uitvoering 
of hoevee l tijd je kwijt bent aon het 
geven van een college en het afne
men van een tentomen. Natuurlijk sti jgt 
het oontal uren dot je oan onderwijs 
geeft met elk extra werkcollege dot je 
geeft . maar of dot evenredig met het 
oontol studiepunten is , is sterk de vroog . 
Het probleem is dus dot ik geen goed 



inzicht heb in wat men daar bij die 
va kg roe pen doet. Ik moet maar aan
nemen dat ze gelijk hebben." 

ONPRODUKTIEF GEDRAG 

"Er zijn echter teveel verschijnselen 
die mij wantrouwend maken , Om een 
voorbeeld te geven: als een student 
van onze vakgroep een stage wil heb
ben. dan laten we lo iemand dat liefst 
zelf regelen, Wij hebben geen tijd aile 
stages van de wieg tot het graf te 
organisere n, Bij bedrijfseconomie doen 
ze dat kennelijk wei en daarmee halen 
ze zich heel veel. overbodig. werk op 
de hals, Van stages weet ik dan toeval 
lig hoe ze dat daar aanpakken. maar 
van de andere dingen weet ik dat niet. 
Misschien wordt dat ook wei niet han
dig aangepakt. Verder blijf ik erbij dat 
de enorme hoeveelheid papier naar 
het bestuur en de eindeloze vergade
ringen met het faculteitsbureau ook 
wijzen op veel overbodig werk dat door 
de vakgroepen wordt gedaan , Het is 
gewoon niet produktief, 

Hetzelfde vind ik eigenlijk ook van 
hun motie waarin ze het vertrouwen in 
ons opzeggen, De heer van der Weel 
had veel beter een aantal van die 
scripties kunnen nakijken, Ik vind het 
vrij zinloos het vertrouwen op te zeg
gen in de mensen waarmee je moet 
overleggen , Dat is vroeger ook niet 
gebeurd en ik zie niet in waarom dat bij 
ons. na slechts een paar maanden dienst 
getreden te zijn. wei is gebeurd , Ze 
zeggen dat wij het door eerdere bestu
re n gevoerde inspanningsbeleid niet 
hebben doorgezet, Er zijn anders ge
noeg punten te noemen die wij binnen 
het beschikbare kader speciaal voor 
de bedrijfseconomische vakgroepen 
hebben gedaan, Wij lOuden niet ge
noeg middelen hebben losgepeuterd 
bij het Maagdenhuis? Welke middelen 
hebben zij eigenlijk in de wacht ge
sleept bij het bedrijfsleven? " 

OPLOSSING 

Ook Neudecker heeft bepaalde 
ideeen over de mogelijke oplossing van 
de crisis, "De enige manier om dit conflict 
uit de weg te ruimen is door lo snel 
mogelijk te praten en daar hebben wij 
ook al een begin mee gemaakt, Zo 
kunnen we bijvoorbeeld praten over 
het formatieverdelingsmodel. daar is 
vee I kritiek op, 

Ik zie echter geen uitweg uit de crisis 
als er bij de bedrijfseconomen geen 
mentaliteitsverandering plaatsvindt, 
Men moet maar eens gaan begrijpen 
hoe deze faculteit in elkaar zit, Ze moeten 
niet den ken dat ze een eigen faculteit 
zijn en dat ze allerlei ding en kunnen 
dicteren, Er zijn gewoon regels en daar 

moeten ze zich aan houden," 

DE STUDENT 
Wie bij deze crisis het gelijk precies 

aan z'n kant heeft is iets waar men over 
kan twisten. maar wie er de dupe van 
dreigt te worde n is wei duidelijk, De 
student. Honderd bijvakstudenten 
hebben dat al aan de lijve ondervon
den. maar ook binnen onze faculteit 
lijkt het erop dat deze crisis daadwer
kelijk gevolgen lOl hebben voor de 
studiemogelijkheden, Volgens Mary 
Bloem van de AGE zijn de door de 
bedrijfseconomische vakgroepen 
aangekondigde maatregelen onte
recht. hoe nijpend de situatie bij deze 
vakgroepen dan ook mag zijn, Bloem: 
"Ik denk dat een groot aantal leden 
van de twee vakgroepen wat werk 
betreft echt aan het pia fond zit en mis
schien zelfs daarboven, Ze vragen dus 
iets waar ze recht op hebben, Ais 
Neudecker dit ontkent. dan ben ik het 
zeker niet met hem eens, 

Er zijn echtertwee punten waarom 
wij het totaalniet eens zijn met de 
aangekondigde maatregelen , Ten 
eerste is het niet lo dat je de besluitvor
mingsstructuur van de faculteit zomaar 

Decanalag lca 

£en wlskund'g decaan woonachllg Ie $chagen 

houdl nlel op bedrljseconomen Ie plagen 

Aan fellen vol zDrg gaol hlj klakkeloos voorblj. 

wan I zo resl hem meer Iljd voor ma/flx-sp.elerel 

Geen decanaal loonbeBJd lIch zo Ie gedragen, 

prot dr H,van der Wee I 

kan passeren, Ingrijpende veranderin
gen van het onderwijs zoals genoem
de maatregelen dienen altijd door een 
aantal organen van de faculteit te zijn 
goedgekeurd, Dit is niet gebeurd en uit 
niets blijkt dot dit gaat gebeuren, Ten 
tweede zijn de genoemde maatrege
len in strijd met of wei de regels van de 
universiteit. of wei de wet, Het weren 
van bijvakstudente n bijvoorbeeld is 
volgens de wet niet toegestaan en is 
daarom dus ook nietig verklaard door 
het FB, Het FB heeft ons verder toege
zegd dat ze er op zullen letten dat dit 
soort maatregelen niet zonder meer 
kunnen worden genomen," 

ZINLOZE CRISIS 

Echt gelukkig is men ook bij de 
AGE niet met de crisis vooral ook omdat 
men niet weet wat de bedrijfsecono
men er nu eigenlijk mee denken te 
bereiken, Bloem: "De bedrijfseconomen 
willen nu direct met het Maagdenhuis 
praten over meer geld, De beste tac
tiek is om samen met het FB een vuist te 
maken en om gezamenlijk naar het 

Maagdenhuis te stappen, Daarvan is in 
het veri eden bewezen dat het werkt. 

Het heeft in onze ogen ook geen zin 
om het huidige bestuur naar huis te 
sturen in de hoop dat er een meer pro 
bedrijfseconomische bestuur voor te
rugkomt, Zelfs 01 gebeurt dit. dan lost 
dit op de korte termijn nog niks op , 
Daar is de universiteit een te log appa
raat voor, Ik denk dus ook niet dot het 
zoveel zin heeft om als vakgroep te 
blijven hameren op die paar fouten die 
door het FB zijn gemaakt, Ze zitten er 
nog maar net en ik vind dat ze een kans 
moet krijgen , 

Daarentegen vind ik wei dat het in i
tiatief nu bij het FB ligt , Deze moet wat 
mij betreft alles op alles zetten om het 
conflict uit de weg te ruimen , Hiervoor 
heb ik een bepaalde. vrij korte. termijn 
in mijn hoofd waarin er door het be
stuur duidelijk stappen moeten zijn gezet 
in de richting von een oplossing, Is er 
binnen die periode onvoldoende ener
gie gestopt in het oplossen van de 
problemen. dan is er een gegronde 
reden om te zeggen dot het bestuur 
niet bekwaam genoeg is , Als het be
stuur bij de bedrijfseconomen echter 
een gesloten deur vindt . wordt het 
moeilijk het conflict elegant op te los
sen, 

DE CRISIS 
Zoals het zich laat aanzien lijkt een 

elegante oplossing von het conflict 
inderdaad ver te lOeken, Het FB heeft 
de vakgroepen gezegd het besluit om 
bijvakstudenten te weren te zullen ver
nietigen, Van der Weel zegt dat de 
vakgroepen hier niet van onder de indruk 
zijn . " Ik heb deze lOak twee keer aan 
een deskundige voorgelegd . Beide keren 
is het grondig uitgelOcht en beide keren 
bleek dat we in ons recht staan . lOwel 
wat het weren van bijvakstudenten . als 
wat het beperken van de groepsgroot
te betreft , Een vakgroep heeft nou 
eenmaal eigen verantwoordelijkheden , 
Wij blijven de maatregelen. voor zover 
nodig. gewoon hanteren, Laten de 
studenten maar naar de rechter gaan," 

Hoe de vertrouwenscrisis uit de weg 
moet worden geruimd is niet duidelijk. 
zeker als uit de ultlatingen van beide 
partijen niet echt blijkt dat ze wat meer 
op een lijn zijn gekomen. Integendeel. 

Van der Weel : " Als iemand tegen beter 
weten in blijft zeggen dat de lOn in het 
westen opkomt. dan houdt het op een 
gegeven moment gewoon op. Of het 
vertrouwen nog zal terugkeren weet ik 
niet . want dat is een zaak van de vak
groepsbesturen, Ik acht de kans op dit 
moment echter zeer gering," • 
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Een rondje eerstejaars 
_ •••••••••••••• _ MARTIJN VAN DEN HEUVEL 

Maandag 3 september jl. was l1 et dan weer zo ver. fen nieuwe lading eerste

jaars stond klaar om l1et Maupoleum te gaan bevolken en te worden ingewijd 

in het faculteitsleven. Weliswaar waren het er dit jaar geen 700 meer, maar oak 

600 koppen zijn nog in staat am de koffiejuffrauwen (en met hen ve le anderen) 

heel wat (overhverk te bezorgen. 

MAANDAG 3 SEPTEMBER . 

Dit keer heb ik de eer als mentor de 
introduktieweek mee te maken. Nog niet 
helemaal van de schrik bekomen -ik was 
pas de woensdag tevoren aan 'de staf' 
toegevoegd- loot ik om half 1 mijn ge
zicht zien in de Lutherse Kerk . Erik Dirksen 
is b ezig met zijn welkomstwoord . Aan 
het eind van zijn verhaa l goat hij over tot 
de indeling van de werkgroepen. Daar
no wordt de zitt ing verplaatst naar het 
Maupoleum. De 'mentorenshows '. zoo Is 
die zo mooi in het draaiboek genoemd 
worden, worden opgevoerd en om een 
uur of vier wordt de faculteit beheerst 
door overal naar binnen glurende g roep
jes. 

No deze leerzame tocht bestaa t er de 
mogelijkheid om je in te sc hrijven voor 
de ' buitendagen ' in Heino . De Introduk
tiecommissie kijkt de hele dog 01 ge
spannen uit naar dit moment . om dot er 
geen voorinschrijving plaats heeft kun
nen vinden. De brieven met de aankon
diging van de introduktieweek zijn pas 
een week vantevoren opgestuurd. Het is 
dus vo lledig onduidelij k op hoeveel 
deelnemers de organisatie kan rekenen. 
Uitendelijk blijken dot er ongeveer 280 
te zijn. Een mooi aantal , de stress is voor 
niets geweest. 

DI NSDAG 4 SEPTEMBER 

De dinsdag bestaat uit twee delen : 
het Maupoleum, woar praatjes worden 
gehouden over de propedeuse-vokken, 
en Heino, een dorp op de grens von 
Dre nte en Overijssel waar de rest von de 
week verder ' kennisgemaakt· word t 
. Heino?'. hoor ik de ouderejaars nu 
denken , ' Ik dacht dot die week altijd in 
Hoeven georganiseerd werd? '. Inder
daad , tot vorig joar was dot ook zoo 
Door de klachten over geluidsoverlost 
werd de Commissie echter gedwongen 
naar ee andere lokatie uit te zien . De 
keus vie l vorig studiejaar op het com
plex ' Kinderoord de Schaarshoek ' in 
Heino. Het terrein bestond toen uit een 
bar-disco, een groot (sport)veld , een 
zwembad, een ' omfitheater' met een 
grachtje tussen het podium en het pu-
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Een gezellig snll1enzijn ill de disco 

bliek . een bioscoopzoal waar zo' n 350 
mensen in kunnen en een heleboel 
'units', huisjes waar ongevee r 18 
mensen in kunnen eten en slapen. 
He laas brandde een week voordot 
wij naar Heino gingen de bioscoop
zaal of. Bijna aile evenementen wa
ren in die zoal gepland. Het vergde 
dan ook heel wat improvisatievermo
gen om alles toch to t een goed einde 
te brengen . 

De eerste a c t iv itei t die verplaa tst 
moe t worden is de debat-wedstrijd. 
Deze wedstrijd, die door Jos de Beus 
gepresenteerd wordt. vindt nu plaats 
in de discotheek Een te gezellige 10-

cat ie met een bus aan de muur waar 
je best lekker in kan zitten . maar ach
terin is n ie ts van de discussie te ver
staan. Slechts een spreker kon met 
zijn overtuigende nonsens de zaal over
stemmen. Hij is dan ook de terechte 
winnaar. 

WOENSD AG 5 SEPTEMBER 

De ochtend no de eerste disco
avond volt sommigen toch wei wat 
zwaar. Omdot de lez ing van Prof . Dr. 
Te ttero niet in de bioscoopzaal kan 
plaatsvinden , moet de hele meute een 

uur eerder dan oorspronkelijk de be
doeling was met de bus naar het dorps
gebouw 'Vrede ' in Heino vervoerd 
worden. Hoewel Tettero zich niet von 
extreme uitspraken bedient, krijgt hij 
de tongen van zijn publiek behoorlijk 
los. No aile vragen over Philips en Ja
pan die hij no zijn verhaal te beant
woorden krij gt, ste lt Dirksen ze lfs dot 
geen enkele spreker ooit zoveel vra
gen op zich afgevuurd heef! gekre
gen. 

De res t van de dog wordt gevuld met 
de bekende 'spelletjesmiddag ' waarin 
he t Wereldhandelsspel en het Beursspel 
vee I enthousiasme losmaken, de p re
senta ties van de facu lt e itsorganisaties 
SEF , NOBAS, AGE en ROSTRA en , na 
veel geworstel met de projector , de 
film 'Sea of love' met AI Pocino in de 
hoofdrol . Een eervolle vermelding moet 
verder Leo ' s Disco hebben die de 
matige d .j . van de vorig e avond in de 
vergetelheid doet ve rdwijne n . 

DONDERDAG 6 SEPTEMBER 

De donderdag is een kwokkelend 
dagje. 's Ochtends tijdens het co rriere
forum, waar ex-stud enten iets over hun 
praktijkervaringen en over de aanslui-



---------------------------, 

ting van studie naar bedrijfsleven ver
tellen, is het regenachtige weer geen 
probleem, maar's middags moet de 
sportmiddag toch een aantal keer 
onderbroken worden om een droog 
onderkomen te zoeken. Gelukkig klaart 
de lucht tegen de avond op, lOdat de 
eerstejaarsshow gewoon in de open 
lucht van het amfitheater doorgang 
kan vinden. 

Bij deze knock-out show, die gepre
senteerd wordt door twee sinterklazen 
die bij aanvang op vurige ross en het 
podium bestormen, is een gesigneerde 
foto van Ted de Braak te winnen. Geen 
wonder dan ook dat iedereen er vol 
spanning voor gaat zitten. 

De eerste ronde van de show is de 
spectaculairste. Erik Dirksen en Frans 
Klijn krijgen om hun middel leder een 
touw gebonden waaraan een bal 
hangt. De bal hangt hierdoor bij bei
den net lets onder de knieen. Nu is het 
de bedoeling om mlddels een sensuele 
voorwaartse heupbeweging de bal een 
slingerbeweglng te geven waardoor de 
speelbal, die op de grond geplaatst is, 
in een doel geketst wordt. Dirksen gaat 
het het beste af. Ais een volleerd bal
kunstenaar verbaast hlj vriend en vij
and door ult stand met een onverbid
delijke zwaai doel te treffen. 

Na deze oogverbllndende actie vol
gen nog diverse ronden die varleren 
van 'beschuitfluiten' tot 'zoek de per
soon met de meest stinkende schoe
nen van het kamp'. De Goedheiligman
nen doorstaan hun taak alsjurylid knap. 

De avond wordt voortgezet in de 

De ileupzwaai van Dirksell 

discotheek. Er is een erg goede band 
uit de buurt van Almelo ingehuurd. Jinx 
is de soul/funk-formatie die de avond 
van een extra swingend tintje voorziet. 

VRIJDAG 7 SEPTEMBER 

De laatste ochtend van de week 
wordt traditioneel gebruikt voor het 
opruimen van de bekende puinhopen 
die binnen een paar dagen ontstaan 
zijn. Alles verloopt naar wens, zodat 

ROSTRA E c o 
zoekt een 

iedereen op tijd bij de bussen verzo
meld is. Bijna aile bussen vertrekken op 
tijd lOdat iedereen om een uur of een 
in Amsterdam aankomt. ledereen? Nee, 
de laatste bus heeft wat vertraging en 
komt anderhalf uur later aan. Een druk
ke, maar succesvolle week is afgeslo
ten. En dan nu, oogjes toe en snavel
tjes dicht.. • 

N OM c A 

fotograaf 
Heb jij enige ervaring en interesse in fotograferen? 

Bel dan ROSTRA (Tel. 525.2497) of Jasper Wesseling (Tel. 254543) 
of kom langs op kamer 2386 
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Nou ja, uitsluitend ... Oscar Wilde zei , om precies te 

zijn : "Mijn smaak is al lereenvoudigst. Ik ben altijd 

tevreden met het beste." En dat is nu Paul ten voeten 

uit. Vandaar ook dat hij uitgerekend bij KPMG zit. in 

opleiding voor accountant. En tevreden? 

Mijn vriend is net als Oscar Wilde: 
hij wi! uitsluitend het beste. 

Nou, trots en blij, mag je wei zeggen. Zij zijn de 

besten, zegt hij, en daar w il -ie bij horen. Oat is dus 

studeren geblazen, want als je econoom of HEAO-er 

bent. dan ben je nog niet een-twee-drie accountant. 

Nou ben ik zelf pas tweedejaars Engels, dus we 

kunnen voort. 

Maar het aardige is dat ze daar bij KPMG de opleiding 

zo inrichten dat je ook meteen volop in de praktijk 

bez ig bent. Telkens weer bij een andere client. Grote 

organisaties, kleinere organisaties ... Ous dan zit je 

weer in een andere omgeving, andere mensen - job 

rotation, inderdaad - om echt all round te worden. 

En je wordt scherp in de gaten gehouden hoor, of 

al les goed gaat. Een beetje f reewheelen is er niet bij . 

Pau ls keus voor KPMG, en KPMG's keus voor hem 

natuurlijk. daa r hebben de Britten zo'n leuk woord 

voor serendipity. Het vermogen om uit een veelheid 

juist het meest waardevol le te kiezen. Het klinkt mis-

schien verwaand, maar toch is het zoo 

KPMG is uit op kwalite it. Jij ook? Bel of schrijf 

dan naar Louis Chr. Del l. Hoofd Werving & Selectie, 

Strawinskylaan 1257, 1077 XX Amsterdam, 

te lefoon 020 - 5461600. 
KPMG Klynveld 



"De 
nota 

eerste en laatste Miljoenen
van Kok" 

DRS. B. LEEFTlNK, RAOUL LEERING 

Dit stelde professor mI'. dr. c.A. de Kam tijdens het onlangs op onze faculteit 

gehouden debat, naar aanleiding van de Miljoenennota en de Macro Economi

sche Verkenning (MEV) van het Centraal Planbureau (CPB). De Facultaire 

Commissie Externe Betrekkingen en De Kring van Amsterdamse Economen 

hadden De Kam en zijn collega's Wolfson en van Winden (als voorzitter) bereid 

gevonden hun zegje te komen doen over de genoemde publicaties. 

De ontwikkeling van de Nederlandse 
economie, zoals die uit de MEV naar 
voren komt, kenmerkt zich door een 
aantal aspecten. Er is sprake van een 
continue ring van de groei van het Bruto 
Nationaal Product (BNP). Er wordt wei is
waar een afzwakking van de groei ge
signaleerd, maar met een verwachte 
groei van 3,25% in '90 en 2.75% in '91 
blijft Nederland voorlopig ruimschoots in 
de positieve cijfers. Op grond hiervan 
lijkt een recessie dan ook ver weg. Dit 
positieve beeld verandert echter als een 
aantal recente gebeurtenissen in kaart 
worden gebracht. 

Ten eerste zijn de huidige internatio
nale economische en politieke ontwik
kelingen zorgwekkend. Dit uit zich in een 
drietal aspecten. 

- Er is een duidelijke afname van de 
economische groei op mondiaal niveau. 
Dit doet zich vooral voor in de V.S. waar 
de kwartaalcijfers erop duiden dot een 
recessie in de nabije toekomst niet kan 
worden uitgesloten. 

- De dollar bevindt zich op een histo
risch laag niveau en een verdere depre
ciatie is niet ondenkbaar. Naost het feit 
dot een loge dollar de export naar de 
V.S. afremt, vormt dit loge niveau een 
voortdurende bron van economische 
onzekerheid in de wereld. 

- De spanningen in de Golf en de hier
mee gepaard gaande stijging van de 
olieprijzen brengen eveneens grote 
onrust en onzekerheid met zich mee. 
Hoewel enige weken geleden een prijs 
van zo'n 35 dollar per vat als een boven
grens werd beschouwd, is op het mo
ment van schrijven de 40 dollar-grens 
probleemloos gepasseerd. Meer dan ooit 
is het voorspellen van de olieprijs een 
kwestie van koffiedik kijken. Enerzijds mag 
een doling op korte termijn naar een 
niveau van onder de 30 S per vat niet 
worden uitgesloten, anderzijds behoort 
een verdere stijging tot boven de 50 $ 

16 per vat tot de mogelijkheden. 
Van belong is dot de voorspellingen 
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Flip de Kam, hoogleraar EeD/lOlIlie van de Pu 
blieke Sector 

van het CPB gebaseerd zijn op een 
dollarkoers van fl. 1,75 in 1991 en een 
olieprijs van $ 23 (1). Het is duidelijk 
dot wat dit laatste punt betreft de 
voorspellingen binnen een maand no 
publicatie 01 als achterhaald moeten 
worden beschouwd. 

WOLFSON: "DE MILJOE

NENNOTA GAAT NIH 

WAAROVER HH ZOU MOE

TEN GAAN" 

Ten tweede bevindt de rente zich 
op een veel hoger niveau dan wense
lijk is. Zowel voor de overheid als voor 
het bedrijfsleven heeft dit negatieve 
gevolgen. De schuld van de Neder
landse Staat begint duizelingwekken
de vormen aan te nemen. Om de 
begroting dekkend te laten zijn moet 
de overheid jaarlijks voor meer dan fl. 
40 mid. op de kapitaalmarkt lenen. 
Het is duidelijk dot het hierbij een groot 
verschil maakt of ze deze leningen 
tegen 7% kan afsluiten, zoals enkele 
jaren gel eden het geval was, of dot 

dit tegen de huidige 9,5"10 moet gebeu
ren. 

De hogere rente leidt voor het be
drijfsleven tot een stijging van de rente
losten en daarmee tot een aantasting 
van de winstgevendheid. Nu wordt er 
wei op gewezen dot de bedrijfswinsten 
momenteel een stootje kunnen verdra
gen. De winsten zijn in de jaren Tachtig 
vanwege de doling van de arbeidsin
komensquote (aiq) namelijk sterk toe
genomen. Hoewel deze gedachte niet 
geheel onjuist is, is enige voorzichtig
heid op zijn plaats. De reden is dot de 
aiq en de winstquote niet een direct 
negatief verband vertonen. Dit directe 
verband goat namelijk aileen op in
dien de door het bedrijfsleven betaal
de rentelasten, zeg maar de interest
quote, constant blijft. Men hoeft geen 
economie te hebben gestudeerd om 
in te zien dot dit niet longer geldt bij 
een sterk stijgende rente zoals die zich 
momenteel voordoet. 

Een tweede gevaar bij bovenstaan
de bewering is dot de aiq weliswaar 
beduidend is gedaald, maar dot zich 
juist op dit moment op deelmarkten 
van de arbeidsmarkt spanningen be
ginnen of te tekenen. Dit brengt de 
mogelijkheid met zich mee dot, even
tueel onder aanvoering van de vak
bonden, loonstijgingen tot stand ko
men die uitgaan boven de beschikba
re loonruimte. Deze loonruimte wordt 
bepaald door de som van de arbeids
produktiviteitsstijging en de inflatie. Een 
loonstijging die groter is dan de be
schikbare loonruimte heeft een stij
ging van de loonkosten per eenheid 
produkt als gevolg en dus een aantas
ting van de winstgevendheid of een 
verslechtering van de concurrentiepo
sitie van het Nederlandse bedrijfsleven. 

DE MIL]OENENNOTA 

Ook dit jaar wordt de overheidsbe
groting weer gekenmerkt door het 
nodige kunst e n vliegwerk om het 



Vnn Winden: hoogferl1ar Openbare FillGllciifll 

geheel sluitend te maken, De Kam: "De 
miljoenennota van dit jaar -moor dot is 
niet nieuw- geeft weer een tamelijk 
rammelige invulling aan de dekking van 
de uitgaven, Je kunt zien dot er tot het 
uiterste is gefrutseld om een beeld 
conform he t regeerakkoord te verkrij
gen In mijn ogen deugt dot niet," We 
kunnen hierbij een drietal aspecten 
onderscheiden 

Ten eerste zijn er inkomsten waorvan 
mag worden verondersteld dot ze la
ger dan begroot zullen uitvallen , Vol
gens Wolfson vallen de in dit verband 
geraamde inkomsten " ", in de catego
rie 'wat God verboden heeft '," Hij 
vestigde onder andere de aandacht 
op de geraamde inkomsten als gevolg 
van verkoop van staatsdeelnemingen: 
"De verkoop van staatsdeelnemingen 
is natuurlijk zuiver potverteren, De tra
ditie van Ruding wordt voortgezet, Zoals 
u weet mocht ook hij graag uitverkoop 
houden," De Kam hierover "Dot Kok 
als sociaal-democratische minister van 
financien doorgaat met het opmaken 
van het staatsvermogen, is teleurstel
lend ," 

Een g e raam d e inkomstenpost voor 
volgend jaor die nu 01 van de boon is, 
is de heffing op de WIR , De gedachte 
was do t het bedrijfsleven een deel van 
de overschrijdingen van de WIR-uitga
ven ze l f moest ophoesten , Wolfson: 
" Deze WIR-belasting kan Kok op zijn 
buik schrijven , moor je kunt je afvragen 
of hij dot niet had kunnen weten", Deze 
tegenvallende inkomsten hebben vol 
gens Wolfson ook nog een positief 
aspect: "Omdat de belastingopbreng
sten tegenvallen, wi de lastendruk lager 
uitvallen dan in het regeerakkoord was 
gepland", Hierin ziet hij enige mogelijk
heden voor de financiering van toe
komstige tekorten, 

Ten tweede zijn er uitgaven waarvan 
met enige zekerheid mag worden ver-

ondersteld dot ze hoger zullen uitval
len dan begroot, Ramingen met be
trekking tot mensen die een beroep 
doen op d e ziekenfondswet en de WAO 
zijn volgens De Kam te laag: "Extrapo
latie van ontwikkelingen uit het verle
den wijzen op grotere aantallen dan in 
de begroting wordt aangenomen, 
Hierbij is dan nog niet eens rekening 
gehouden met demografische ontwik
kelingen in de Nederlandse bevolking, 
De vergrijzing 201 gepaard goon met 
een structureel groter beroep op de 
WAO , vanwege het voor de hand lig
gende verband tussen leeftijd en WAO", 

Ten derde is er sprake van, zoals 
Wolfson het noemt. 'financial enginee
ring', of wei creatief boekhouden, Ais 
voorbeeld noemde hij de zogenaam
de AKW-schuif. (AKW is de Aigemene 
Kinderbijstandswet ,BL,RL) "Om de be
groting voor 1991 t e ontlasten, zullen 
de AKW-uitgaven voor het eerste kwor
tool van 1991 aan het eind van 1990 
worden uitbetaald om zodoende de 
begroting voor 1991 enigszins te ontlas
ten", Een onder voorbeeld kan worden 
gevonden in het ve rzoe k va n de over
heid aan De Nederlandsche Bank (DNB) 
om een interim-divide nd uit t e keren, 
Zodoende heeft mem in een eerder 
stadium de beschikking over de te ont
vangen w instu itkering va n DNB , 

Bovens taande begrotingstechnische 
aspecten leidde bij Wolfson tot het 
eindoordeel dot: " "de miljoenennota 
van dit jaor niet slechter is dan de mil
joenennota 's van Ruding , moor dot is 
wei een vernietigend oordeel", Ook De 
Kam voorziet grote probl emen bij de 
financiering van de tekorten dit jaor en 
de komende joren: "A ls je tussen de 
regels doorleest is de tegenvaller dit 
jaor geen fl, 5 mid, maar zeke r fl. 10 
mid, De enige 'fire proof' bezuiniging, 
het bevriezen van de nomina Ie uitke
ringen en ambtenorensalarissen kan 
n iet meer, Oat mag niet van het regee
rakkoo rd, Bovendien schijnt het dot de 
PvdA aan de koppeling (van de uitke
ringen en ambtenorensa larissen aan 
de loonontw ikkel ing in het bedrijfsle 
ven , BL"R,L ,) haor identiteit ontleent 
Het enige wat je dus kunt doen is het 
voeren van een volumebeleid; minder 
ambtenoren en minder uitkeringsge
rechtigden, Ik denk echter dot we met 
dit volumebeleid zullen vastlopen, Mijn 
verwachting is daorom dot e r volgend 
Jaor een andere minister van financien 
201 zijn die de miljoenennota indient" 

ARBEIDSMARKT 

Een tweede punt in het debat, da t 
vooral door Wolfson v rij uitgebreid aan 
de orde werd gesteld, had betrekking 

Waf Iso II: fid un ll de WRR ell de SER 

op de problemen op de arbeidsmarkt 
Wolfson: "De miljoenennota van dit jaor 
gaat niet over hetgeen waarover het 
eigenlijk moet gaan . Het p robleem van 
de Nederlandse economie is niet de 
Golfcrisis of de lage dollar, maar het 
functioneren van e n de porticipatie 
graad op de orbeidsmarkt " , 

Dit illustreerde Wolfson met behulp 
van een kleine rekensom. De werkloos
heid bedraagt momenteel 350,000 Het 
aantal banen wi volgend jaor volgens 
het CPB met 75,000 toenemen, Aange
zien de investeringen dit jaor hoger 
zullen uitvallen dan volgens de ramin
gen van het CPB, schat Wolfson de 
toename van het aantal banen op 
100,000, Tellen we hierbij het geschatte 
aantal openstaande vacatures voor 
1991 (150,000) op dan resteert een tekort 
aan banen van 100000, Het aantal 
onbemiddelbore werklozen bedraagt 
ongeveer 90,000 , zodat er in principe 
voor bijna aile bemiddelbare werklo
zen werk is , Als we rekening houden de 
toename van het orbeidsaanbod in 
1991 (60000) dan zou de werkloosheid 
vo lgend jaor tot 70,000 moeten dalen , 
De voorspel ling Is ech ter dot de werk
loosheid maor met 10,000201 afnemen 
en op daormee op 340,000 uitkomt. Ais 
we opnieuw rekening houden met de 
onbemiddelbore werklozen dan reste
ren er 250,000 bemiddelbare werklo
zen, Dit betekent dot er 180,000 bemid
del bore werklozen geen baan kunnen 
krijgen vanwege een slecht functione
rende orbeidsmorkt, Ais de orbeids
markt perfect zou func tioneren dan zou 
de werkloosheid zoals hierboven afge
leid maa r 70,000 bedragen , Dit is nau
welijks meer dan 1% van de beroeps
bevolking , zodat het niet verwonderlijk 
is dat de werkloosheid momenteel nau
welijks neerwaartse inv loed op de 10-
nen uitoefent, Wolfson:" Knelpunten op 
de orbeidsmarkt zouden snel ontwrich-
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Cotntnissie Externe Betrekkingen 
MARY BLOEM 

Sinds kart beschikt de faculteit over een commissie die zorg draagt voor de 

externe betrekkingen. Mary Bloem (AGE) maakt dee! uit van deze commissie en 

wifdt uit over de achtergrond van het instellen van deze commissie. 

In de toekomst zol de concurrentie 
tussen de Nederlondse universiteiten 
toenemen. De finonciering von de 
universiteiten door de overh eid zol 
ofnemen en universiteiten zullen op 
externe bronnen oongewezen zijn om 
geld te verkrijgen . De 'ondernemende 
universiteit · zol zijn intrede doen. 

De foculteiten moeten een 'produkt ' 
brengen woar mootschoppelijke be
hoefte oon bestoot. Doarbij moeten 
de foculteiten zelf het initiotief nemen 
om zichzelf oon te prijzen. Zonder een 
goede communicotie en profilering is 
dit onmogelijk. 

Ais foculteit moeten we dus grote 
zorg besteden oon het opbouwen en 
onderhouden von externe contocten. 

EXTERNE CONTACTEN 

Von uit onze foculteit worden vee I 
contocten met de 'bu itenwe reld ' 
onderhouden. Opvollend is echter dot 
deze contocten niet centrao l, maar 
per vokgroep geregeld worden Van 
foculteitswege wordt op dit gebied 
weinig ondernomen woarvan de hele 
foculteit kon profiteren. Aon deze si
tuoti e is een oontol nodelen verbon
d e n . Zo kunnen slechts enkelen profite
ren van bepaalde contocten , terwijl 
deze v~~ r mee rdere vakgroepen inte
ressont zouden kunnen zijn. Bove ndien 
hanteert iedere vakg roep een eigen 
stijl. Dit mookt noar buiten toe een 
onsamenhongende indruk. 

De foculteit biedt een oan ta l mog e 
lijkheden tot het leggen van externe 
contocten. Zo worden er onder andere 
regelmotig gostcolleges en seminars 
gehouden en organiseren enkele vok
groepen studiereizen noar het buiten
land . Met een aantal buitenlondse 
universiteiten worden formele conloc 
ten op wetenschappelijk gebied on
derhouden. Deze mogelijkheden zijn 
echter of we I bij weinigen b ekend . o f er 
wordt weinig gebruik von gemookt. 

EXTERNE PROFlLERING 

Nog droeviger is het gesteld met de 
profilering von onze foculteit noar onze 
doelgroepen. Met deze volbloed mar
ketingterm wordt bedoeld het informe
ren over, presenteren en positioneren 

von de faculteit oon die groepen woar 
onze faculteit belong bij heeft. of die 
belang bij ens hebben. Onze externe 
doelgroepen zijn studenten, het bedrijfs
leven. andere foculteiten, overheid en 
wetenschop. 

Slechts ze lden presenteert de focul
teit zich ols een eenheid noar buiten . 
De noam v on de foculteit drijft op het 
oonzien van individuen , te rwijl b ijvoor
bee ld de Erasmus in RoHerdam als 
lOdonig een goede naom heeft. Toch 
hebben wij minstens evenveel kennis 
en kunde in huis. 

EENHEID 

Wij zullen wot meer reclome voor 
onszelf moeten moken. Informotiemo
teriool over de foculteit is nouwelijks 
voorhanden en engelstolig moteriool 
is geheel niet oonwezig. De informatie
voorziening voor aankomende studen
ten is onvoldoende . Ook voor persoon
lijke voorlichting of ondersteuning is op 
de foculteit geen functionaris of inston
tie oonwezig. 

Hoe kunnen wij 015 faculteit een net
werk von externe contocten opbou
wen 015 wij niet in stoat zijn ons 015 
eenheid te presenteren en ge'interes
seerden over ens te informeren? En hoe 
kunnen w ij in toekomstige concurren
tieslag met andere economische fo
culteiten overeind blijven 015 w ij o nszelf 
nie t kunnen oonprijzen? 

Het mag duidelijk zijn dot er dringend 
het een en onder o ndernomen moet 
worden willen wij in de toekomst niet 
gedegrodeerd worden tot een twee
derongs economie-foculteit . Tevens 
zullen contacten die gelegd worden 
zorgvuldig gecultivee rd moeten wor
den en voor iedereen toegonkelijk zijn. 

C.E.B. 
De foculteit onderkent deze proble

men sinds enige tijd . Sinds onderhalf 
jaar bestoot daartoe de Commissie 
Ex terne Be t rekk ingen (C EB) Deze 
commissie heeft tot took de externe 
contacten op te bouwen en I.e onder
houden. Op korte termijn houdt dit in 
het inventariseren en groeperen von 
aile bestaande octiviteiten op dit 
gebied. 

Mary Bloem 

Op langere termijn zol de commissie 
voornamel ijk een cobrdinerende en 
stimulerende rol ve rvullen . De vokgroe
pen zouden zich tot de CEB kunnen 
wenden indien zij van de beschikbare 
externe contocten gebruik w illen ma
ken. Anderzijds zouden de vokgroepen 
hun eigen externe contocten bij de 
CEB moeten melden opdat ook onde
ren daarvon gebruik zouden kunnen 
maken. 

Wat de commissie echter ontbeert is 
een uitvoerend orgoon dot de doge
lijkse bezigheden op zich kan nemen . 
De commiss ie zelf kan dit niet doen. zij 
bestoot ui t docenten en stude nten die 
ze lf reeds een dogtaak hebben. Een 
goede oplossing lOU zijn om op de 
facultei t een functionaris oon te stellen 
die belast lOU worden met de dogelijk
se werkzoomheden die komen kijken 
bij he t onderhouden van extern e be-
trekkingen. • 
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Economen en econometristen 
krijgen de goede voorzetten bij PIT 

Zelfs de beste aanvallers kunnen een wedstrijd PTT brengt u in scoringspositie 

niet aileen winnen. Zij zijn altijd ook afhankelijk van Als Nederlands grootste transporteur van infor-

de manier waarop hun teamgenoten hen de bal matie en grootste partieuliere werkgever biedt 

toespelen. Maar de eehte spits staat weI op het juiste Koninklijke PTT Nederland NY een keur van func-

moment op de juiste plaats en benut de seorings-

kans. Zo vergaat het ook de jonge aeademiei, 

die bij PTT toewerken naar een management-

positie. 

ties en earrieremogelijkheden aan jonge 

aeademiei zoais u. Startend in een funetie die 

aansluit bij uw afsrudeerriehting, bepaalt u in 

overieg met Management Development steeds 

opnieuw de volgende kans. Soms geven wij daarvoor 

PTT zoekt jonge academici van niveau de voorzet, een andere keer zult u dat zelf doen. Het 

U bent (bijna) afgesrudeerd . De eijfers op uw gaat er steeds om dat u kansen ereeert en mogelijkhe

eindlijst zijn bovengerniddeid. Naast uw srudie heeft den benut. 

u diverse aetiviteiten ontplooid en daarin blijk 

gegeven van ambitie, organisatietalent, ereativiteit en 

initiatief. U wilt gaan werken bij een 

groot bedrijf, waar u de gelegenheid 

krijgt uw talenten verder te benutten 

en te ontplooien en waar u 

uw kennis en ervaring kunt 

uitbreiden. 

nederland 
• • • • • 

De eerste voorzet is gegeven 

Het is nu aan u deze seoringskans te benutten in 

een bondige soilieitatiebrief. Uw brief moet ons aan

leiding geven u uit te nodigen voor een korte, maar 

kraehtige seleetieproeedure, die de beste kandidaten 

moet opleveren voor ons toekomstig management. 

U kunt uw brief sruren aan Koninklijke 

PTT Nederland NV, eoneernstaf Management 

Development, Postbus 15000, 9700 CD Groningen. 

Voor meer informatie: 06-0142. 

PTT. Waar mensen't maken. 



Milieutnanagetnen t 
_ ••••••••••••• DRS. J.L.P. PIET, DRS. R.J. SLOET 

In de vakgroep Accountancy van onze faculteit worden de voorbereidingen 

getroffen voor een nieuw doctoraal keuzevak: "Milieu-management". Oit vak 

is te omschriJven als de bedriJfseconomische inbreng in de milieukunde, de in

ferdisciplinaire wetenschap die problemen in de mens-milieu-relatie bestu

deert om deze te voorkomen of op te los sen. Hieronder cen kortc introductie over 

aard en inhoud van dit vak. 

De ontwikkeling van milieumanage
ment startle eigenlijk bij het zoeken 
naar oplossingen voor milieuproble
men , zoals die door de bedrijven zelf 
werden veroorzaakt. Het "verinnerlij
kingsbeleid" va n de overheid, dot in 
houdt dot bedrijven zich als vanze lf
sprekend milieubewust moeten gaan 
gedragen , heeft hieraan vervolgens 
een flinke stimulans gegeven . Nu blijkt 
zelfs dot bedrijfseconomische instru
menten ook inzetbaar zijn om milieu
problemen, die niet direct tot de on
dernemingssfeer horen, tot een oplos
sing te brengen. Het yak zal nog we
tenschappelijk moeten worden uitge
diept. moor het stadium is bereikt dot 
de eerste colleges kunnen worden 
gegeven. Een wereldprimeur voor de 
Universiteit von Amsterdam?1 

OVERHEIDSBELEID 

Piet: "In mijn contact met bedrijven 
ervaar ik een toenemend gevoel van 
verantwoordelijkheid voor de milieu
problematiek. De tijd is voo rbij dot een 
manage r aileen maar aandacht had 
voor winst. De milieuve rv uiling neemt 
grote vormen aan en de grondstoffen 
uit natuurlijke hulpbronnen worden 
steeds schaarser. Aanvankelijk con
centreerde de aanda c ht von de be
drijfsleiding zich op het stringenter wor
dende overheidsbeleid, gepaard 
gaande met heffingen en vergunnin 
gen , waaraan het bedrijfsleven werd 
onderworpen . Steeds meer zijn direc
ti e s goon inzien dat zij zelf ook een 
maatschappelijke ve rantwoo rd e lij k
heid dragen." 

Piet is een bekende aan onze facul
teit. Hij doceert nu ruim drie jaar het 
doctoraal yak Bestuurlijke Informatie
verzorgi ng, naast zijn functie als open
boor accountant bij de TRN Groep/ 
Nederlandse Accountants Maatschap 
de lombe. Juist de combinatie va n 
functies heeft hem in stoat gesteld zich 
in het yak Milieu-management te ver
diepen. In het kader von een grote on
derzoeksopdracht von het Ministerie 
van VROM heeft hij een studie gedaan 

naar het belang von stoffenregistratie 
voor de bedrijfsinterne milieuzorg en 
voor de externe controleerbaarheid 
van bedrijven in de afvalsector. 

Piet vervolgt: "Bedrijven moeten niet 
wachten tot er een claim wegens bo
demvervuiling binnenkomt of de klan
ten het produkt niet meer kopen. Zij 
kunnen anticiperen op de ontwikkelin
gen door hun inv loede n op het milieu 
als strategisch belangrijk te beschou
wen. De kunst is om de aandacht voor
al te richten op datgene dot tot de 
invloedssfeer en het verantwoordelijk
heidsgebied von het bedrijf zelf be
hoort. Wij moete n onze kracht zoeken 
in het oplossen von de organisato
rische vraagstukken. Wat betekenen 
de milieuproblemen voor de marketing 
va n onze produkten, voor het ontwerp 
van onze produkte n en de produktie
technologie , de kostprijs , de investerin
gen, de financiering, de bestuurlijke in
formati everzo rging? Hier ligt een groot 
wetenschappelijk terrein brook. " 

INTERDISCIPLINAIRE AANPAK 

Piet heeft het plan opgevat om op 
het raak v lak van bedrijfseconomie en 
milieu o nderzoek te verrichten en on
derwijs te ontwikkelen aan de UvA. 
Deze plannen hebben een concrete 
vorm gekregen toen Sioet vor ig jaar 
afstudeerde aan onze faculteit. V~~ r 

zijn economie-studie heeft Sioet enke
Ie jaren scheikunde gestudeerd die 
hem nu goed van pas komen . Oo k 
heeft hij een aantal jaren les gegeven 
in het middelbaar onderwijs. 

Sioet stelt : " Ik zie in deze combinatie 
va n natuur- en menswetenschappen 
een interessante ontwikkeling . V roeger 
werd de wetenschap te vee l opge
deeld in disciplines en een weten
schapper kon maar een kle ine bi jdra
ge leveren aan de oplossing van een 
probleem. De milieukunde is een goed 
voorbeeld van hoe wij tegenwoordig 
met een interdisciplinaire aanpak een 
werkelijk bestaand maatschappelijk 
probleem tot oplossing kunnen bren
gen, 

RAAKVLAKKEN 

Bedrijfseconomie en milieu hebben 
nogal wat raakvlakken. lot de milieu
problemen rekenen w ij bijvoorbeeld 
het schaarser worden von sommige 
grondstoffen en energie . De wereld
voorraad fossiele brandstoffen raakt -
als we zo door gaan - al in de volgende 
eeuw uitgeput, en andere natuurpro
dukten groeien maar langzaam aan, 
zoals hout en bijvoorbeeld ook de vis
stand . De maatschappelijke noodzaak 
tot zuinigheid werkt door in de bedrij
yen . soms in de vorm van prijsstijgin
gen, soms door beperkende maatre
gel en van overheidswege. Ook de 
emissies naar lucht, oppervlaktewater 
en bodem of in de vorm von afvalstof
fen zijn in wezen schaarste-vraagstuk
ken, Ais de vervuiling te groot is, wordt 
de leefbare were ld te klein. De econo
mie bestudeert schaa rsteproblemen 
en heeft allerlei in strumenten ontwik
keld om de schaarste te beheersen, 
dus dit yak kan worden geac ht een bij 
drage te kunnen leveren aan de oplos
sing van milieuproblemen ." 

Sioet heeft grote verwachtingen van 
het aandeel dot de bedrijfseconomie 
kan hebben in de milieuzorg binnen 
bedrijven, De grootste inbreng wi 
moe ten komen van de natuurweten
schappen en de techniek, waar het 
milieu 01 jare n een belangrijk onder
werp van studie is . Er is een achter
stand vanu it onze discipline en het be
drijfsleven zit met spanning te wachten 
op bedrijfseconomen die de noodza
kelijke vernieuwingen in de organisatie 
efficient en effectief kunnen doorvoe
ren, want dot is waa r de schoen meest
al wringt. • 

De c olleges Mllleu-monoge meni starten in jonuori 
1991 (het tweede tromester).ln d il eersle jo er kunnen 
~O slud enlen WOlden loegelolen. N een l ient I 
hoolcolleg es woor in o nder andere een oontol prok
tij kvoorb e lden wordl ultgewa rk t w ilen werkg roe
p e n worden g evo rmd . De bedoel lng is dol de slu
d e nten vonui l hu n bedrij lseconomische kennis zell 
m il ieuprobleme n le ren herkennen. onolyseren en 
oplossen. voorzover d o l binnen he l bedrij fsecono
misch best ek volt . Om deze red en 201 bij d e loelollng 
101 de colleges vooro lsnog een voork e ur worden 
gehonleerd voor sludenl en me l een zwoer accenl 
op bedrijfseconomische vokken in hun pokket. 21 
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Hoe grensverleggend moet 
een student zijn voor een 

internationale stage? 

Een nieuwe horizon in nlarketing, financien & economie 
en person eel & organisatie. 

Unilever Internationale Stages 1991. 
LSA, Thailand , Rrazilie .... \oorbeelden van landen waar de uitdagende internationale stages van Unilever 
plaatsvinden. 12 slageplaatsen zijn beschikbaar voor anal}tisch scherpe, slagvaardige sLUdenlen die uilerlijk 
Illcdio 1992 afsludcren in cconomie of bedrijfskunde. Ook studenten uil andere richtingen komen in aan

merking, mils duideHjk gemoliveerd '1'001' marketing of financien & economic. V~~r person eel & organisatie
stages geldt dil mel nallle voor zakelijk ingesteJde gedragswelenschappers. Wic de internalionale praktijk als 

een uildaging ervaart, kan zich voor 26 oktober 1990 inschrijven. Ecn inschrijffonnulier kunt II 
\'erkrijgen hij de faculleit of bij \ederJandse t;nile\'CI' Ikdrij\'ell BV, Sectic Management Development APN, 

telefoon: 010 - 464 42 32. Selectie vindt phtals in oklober en novemb~r naar aanleiding van 
inschrijfformulier en interviews. 

u 
Unilever 

Een wereld van mogelijkheden 



VrOUlVen op naar de top 
L. PLUG 

Op 2 oktober jl. vond een door de AGE georganiseerd forum plaats met de ti

tel 'Vrouw en Carriere'. In het onderstaande stuk word verslag gedaan van dit 

forum. 

Om half twee was de collegezaa l 
aardig gevuld . grotendeels maar niet 
uitsluitend met vrouwen . Een aantal 
mannen neemt inmiddels de proble
men van vrouwen op jacht naar de top 
serieus en zal misschien de opgedane 
kennis in z'n voordee l kunnen gebrui
ken. 

Onder leiding van dr. Hans Jagers 
Gaven drie d eelneemsters hun visie op 
de com binatie vrouw en carriere . De 
deelneemsters waren Mevr. Sybilla Dek
ker (Directeur van het Nederlands Ver
bond van Ondernemers in de Bouwnij
verheid) . Dr . Kea Tijdens (arbeids- en 
organisatiepsychologe. verbonden aan 
de leerstoel Emancipatie-economie 
va n de faculteit) en Mevr. Prof.Dr. An
nemieke Roobeek (Hoog leraar Tech
nologie en Economie aan Nijenrode). 
Andree van Es . die ook was aangekon 
digd. had die ochtend afgebeld om
dot hoar aanwezigheid in politiek Den 
Haag plotseling noodzakelijk was. 

TROPENJAREN 

Annemieke Roobeek is op dit mo
ment de jongste vrouwelijke hoogle
roar in Nederland en hoar wetenschap
pelijke carriere voltrekt zich in hoog 
te mpo. Daarnaast heeft ze een part
ner en twee kinderen. 

Vo lgens hoar is er geen algemene 
receptuur te geven hoe je als vrouw 
carriere kan maken . Kwa liteit en per 
soonlijkheid zijn hierin sleu telfac toren . 
Daarnaast is een welwillende werkom 
Geving van belong . Het continu moe
ten weerleggen van vooroordelen en 
jaloezie van collega's en hun echtge
notes ervaart ze a ls een negatief aspect 
bij het bestijgen van de ladde r. Het 
combineren van een carriere met kin 
deren vergt een Goede organisatie. 
Alles moet gepland en geregeld wor
den . liefst enige dagen van te voren 

Een eerste vereiste is professione le 
kinderopvang . Daarnaast geven de fl e
xibe le werktijden op de universiteit eni
ge speling. De wijze waarop ze de kin
der-opvang die middag heeft geregeld 
met hulp van zus en moeder geeft aan 
dot ook familie nog steeds onmisbaar 
is . Zelf omschrijft ze hoar drukke leven 
als het draaien van tropenjaren . 

De waardering die ze oogst en de uit-

dagingen die hoar geboden worden 
maken het draaien van tropenja ren wei 
de moeite waard. Zeer positief waar
deerde ze het feit dot ze als stimule
rend rolmodel voor andere vrouwen 
(en mannen) kan dienen. 

PARTlCIPATIl 

Sybilla Dekker ging niet echt in op 
hoar persoonlijke ervaringen en de wijze 
waarop hoar carriere is verlopen . Ze 
begon hoar verhaal met een artikel 
dot onlangs in het NRC Handelsblad 
was verschenen over het eeuwige 
geruzie om het huish ouden. Ze vertel 
de dot mannen in vergelijking tot twee 
jaar terug. maar liefst 7 minuten per 
dog meer aan het huishouden beste
den. Geen wonder dus . dot er nog 
steeds geruzied wordt. 

Hoar inleiding ging met name over 
de participatie van vrouwen op de 
arbeidsmarkt . Vo lgens hoar is Neder
land qua ontwikkeling op dit gebied te 
verge lijken met een land als Turkije. 
Slechts een zeer kleine groep (onge
veer 5%) van de werkende vrouwen is 
bezig met het maken van een carriere . 
Gelukkig gloort er hoop . 01 was het 
a ileen maar om het simpele feit dot er 
een gebrek aan managers goat ont
staan op de arbeidsmarkt . 

Door de onderbreking van de carrie
re voor het krijgen van kinderen verlie
zen vee I vrouwen de aanslu iting met 
het bedrijfsgebeuren . Hierdoor ontstaat 
een c arriere-breuk . Deze onderbreking 
lOU niet longer aileen maar als lastig 
getypeerd moeten worden. Het kr ijgen 
van kinderen zou als een normaal pro
ces om te zorgen v~~r een nieu we 
genera tie geaccepteerd moeten wor
den. Vrouwen lOuden bijvoorbeeld in 
staat gesteld kunnen worden om ook 
in hog ere functies een aantal jaar in 
deeltijd te werken . 

Vo lgen s Sybilla Dekker versch ilt de 
stijl van leidinggeven bij mannen en 
vrouv,/en aanmerkelijk. Door de angst 
voor de onbekende stijl in de huidige 
bedrijfscultuur worden vrouwen aCh
tergesteld bij de selectie voor hogere 
functies . De verschi ll en moeten juist 
geaccepteerd en benut worden. Fu
nest voor de doorstroming von vrou
wen is de reactie op het falen in een 

loopbaan. Faalt een man. dan wordt 
dit als een ind ividueel incident gezien . 
Faalt een vrouw . don wordt het als een 
bevestiging van de ongeschiktheid van 
vrouwen in het algemeen gekarakteri
seerd . 

ONDERZOEK 

Kea Tijdens grijpt de gelegenheid aan 
om reclame te maken voor hoar leer
stoe lgroep Emancipatie-economie en 
de vakken die ze dit jaar verlOrgt. Ze is 
gepromoveerd op het onderwerp: De 
beroepensegregatie op de arbeids
markt . Ze heeft hoar onderzoek lOwel 
aan de universiteit als in het bedrijfsle
yen gedaan. 

Ze haalde een aantal interessante 
onderzoeken aan. die de afgelopen 
jaren zijn gedaan op het gebied van 
vrouwen op de arbeidsmarkt. Zo is uit 
onderzoek gebleken dot een vrouw 
aileen dan werkelijk kan doorstromen 
als het bedr ijf daar positief tegenover 
staat. 

Over de reactie van mannen op het 
intreden van vrouwen in een organisa
tie zijn twee elkaar tegensprekende 
theorieen ontwikkeld . De ene theorie 
stelt dot vrouwen zolang ze met we inig 
zijn in een grote groep mannen . vaker 
sexe-stereo getypeerd worden. Deze 
sexe-stereotypering neemt pas of als 
de groep vrouwen groter wordt. De 
andere theorie stelt juist het tegeno
vergestelde . Zolang vrouwen met wei
n ig zlj n vormen ze geen bedreiging . 
Pas als ze in aantal toenemen wordt 
het afweermechanisme in werking 
gesteld . 

KINOERorVANC 

No deze inleidingen werd de forum
leden een aantal stellingen voorge legd 
door Hans Jagers. Ook de zaal kreeg 
de gelegenheid om te reageren en 
vragen te stellen . De eerste ste lling 
draaide o m kind eropvang . Annemieke 
Roobeek benadrukte het belong von 
voldoende professionele kinderop
yang. als voorwaarde voor het maken 
van carriere . Afgezien van het feit dot 
je dan met een gerust hart op je werk 
kan zitten hecht zij ook waarde aan de 
sociale vaardigheden die een kind zich 23 
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Moret Ernst & Young hebben het gedaan mamma. wordt miJ 

met een trots lachJe medegedeeld . Ik bezie de woonkamer

c,(I'& viel"kil 
'Le /)1(,> 

vloer. ruim ' . meter bezaaid met speelgoede-

ren , tot de ,(/(,> . ~e deeltJes herleid . Weloverwogen 
~/)Sf mo,&e\\\ 

chaos. een creatie van de ,toutheid, duizenden elementen die 

mijn moederoog haastig in soorten begint te herkennen en 

sorteren : de inhoud van vele dozen lego, tweehonder"dviJfen -

zeventig onderdelen van het w lnkeltJe. puzzels van hout. 

puzzels van karton . puzzels met ri jke 

verscheidenheid aan helende inhoudelijkheden, lotto- en 

halen. W at staat mij nu te doen7 Hoe handhaaf ik hier het 

principe dat w ie rom mel maakt, die ook • 
weer op moet ruimen 7 Moret Ernst & Young hebben het 

gedaan, zegt ze. Zal ik ze bellen en be, tellen7 Of toch maar 

weer zelf, altijd zelfl Hoe ze aan Moret komt weet ik niet 

Young is Nerl Young; en Ernst is een 

vriendJe dat Ernst-Jan heet en door 

haar aan- vankeliJk Peter Jan Rens werd 

genoemd. '. heette geruime tijd Chnstus. 

Ze houdt van woorden en speelt ermee. 

-----------.-----------
HANNES MEINKEMA 

dominodozen. hamertJe tik. haar gigantische ve rzameling Ik heb ze geholpen met rommel maken. zegt ze eerlijk. Maar 

ministeck, bor"dspelen met pronnen, bordspelen met schiJven, als rk het opruim gaat onze mooie rommel weer kapot. Je 

de onderdelen van ettel iJke constructiebouwdozen, de doos hebt volkomen gelijk, zeg ik opgelucht. Wat gemaakt is dat 

poppekleren, de doos verkleedkleren, aile ~r ltsti fte~:".a> 

doppen van de viltstiften - en dit is nog maar het begin. Op 

grond van wat de ervaring mij heeft geleerd schat ik dat het 

opruimen drie , a , vier uur in beslag gaat nemen. 

Knap he 7 zegt ze. Maar ze hebben het niet echt gedaan hoor. 

aileen maar' zogenaamd. Het ziet er ander"s maar al te echt uit. 

zeg ik met een stem die kromstaat van avondvermoeidheid 

en die onbestemde droefenis die sommige grote kunstwerken 

. <,oj~.~~ "~~,, 
rn mlJ weten te ...... e; 4 4-· "'t··. C' aevoelens fl71Jf) d. " '~\W ef /b ~ ~f.~" b _","', n~ ' . 

.... </' ".~jt.%:~.7f; ' '-jillfge 
gelden of haar vloer kan ik op dit moment nog niet achter-

bestaat. Ik heb altijd al een zwak gehad voor verzamel ingen. 

Beuys. C ragg. 

en mijn dochter. 

Oit verhaal is geschreven in opdracht van Moret Ernst & Young. 

Een toonaangevende organisatie van accountants. belasting-

adviseurs en management consultants W ilt u weten welke 

aantrekkeliJke carrreremogelijkheden w iJ academici bieden, 

praat dan eens met de heer R.J. Ekkebus (0 I 0-4074368) 

Moret Ernst & Young 



eigen maakt op lO'n kinderdagverblijf. 
Sybilla Dekker haakte hierop in door 

erop te wijzen dat er dit jaar meer dan 
ooit in de afgesloten CAO's kinderop
vang en ouderschapsverlof zijn opge
nomen. Desalniettemin loopt Neder
land nog steeds een eind achter bij de 
andere landen. 

Kea Tijdens haalde een recent on
derzoek aan waaruit bleek dat er nog 
steeds een groot verschil is tussen de 
voornemens die voor de geboorte van 
het kind gemaakt worden en wat er na 
de geboorte van die voornemens te 
recht komt Van de 40% mannen die 
part-time wilde gaan werken, doet maar 
een zeer klein percentage dat ook 
werkelijk . Bij de vrouwen blijkt dat een 
groot aantal na de geboorte va n het 
kind is gestopt met werken, ondanks 
het voornemen hiermee door te gaan. 

Annemieke Roobeek geeft nog als 
tip mee om kinderen te nemen als je 
nog jong en flexibel bent en je loop
baan zich nog aan het ontwikkelen is 
en niet te wachten tot je al een grote 
sprong in je carriere hebt gemaakt en 
een positie hebt verworven. 

NETWERKEN 

De vo lgende stelling ging over het 
deelnemen aan (in)formele netwerken 

Vervolg van pagina 9: 

POSTDOCTORAAL 

lever, op de Interne Accountant-afde
ling in Rotterdam . 

Ais interne accountant ga je langs 
aile Nederlandse werkmaatschappi jen 
van Unilever waar je enkele weken blijft. 
Door middel von gesprekken, in t e rviews 
en "steekproeven" probeer je er ach
ter te komen of gehanteerde procedu
res wei waterdicht (juist en volledig!) 
en efficient zijn. Daarnaast werd mij de 
keuze geboden de accountants- of de 
controllers-opleiding te volgen. Ik koos 
voor de controllers-opleiding. 

Waarom? Wat geldt voor de term 
"Commercial " gaat mijns inziens ook 
op voor de controllers-opleiding , na
melijk dat beide breed georienteerd 
zijn. Lopen de twee opleidingen in het 
eerste jaar nog vrij parallel, met als 
hoofdvak Administratieve Organisatie 
(te vergelijken met het vak Bestuurlijke 
Informatie Verzorging), in het tweede 
jaar verschillen ze wei degelijk. Waar 

Sybilla Dekker was tot voor kort voorzit
ter von de Stichting Vrouwennetwerk 
Nederland. Zij stelde dat de m ees te 
netwerken mannenbolwerken zijn 
waarin de leden elkaar de bal toespe
len . Zij vindt het ook voor vrouwen een 
noodzaak informele contacten te 
onderhouden onder andere door deel 
te nemen aan v rouwennetwerken. Ze 
verwacht dat er wei steeds meer ver
menging tussen de netwerken zal 
optreden,maar de behoefte om met 
soortgenoten onder elkaar te zijn zal 
waorschijnlijk wei blijven bestaan. 
Annemieke Roobeek voegt hier nog 
oan toe dat ze vindt dat vrouwennet
werken voak vee I efficienter hun infor
mele contacten onderhouden dan de 
mannennetwerken als Rotary en Lions . 

AANPASSINC? 

Op de v raag of ze zich heeft aange
post aan de mannencultuur reageert 
Annemieke Roobeek o ntkennend. Op 
een aantal punten, bijvoorbeeld in 
presentatie en kleding, heeft ze zich 
juist nadrukkelijk onderscheiden van 
haar mannelijke collega 's. Gewoon 
jezelf blijven en je doe I goed voor ogen 
houden is haar motto. 

Sybilla Dekker is von mening dot het 
een soort landje-veroveren is. Ais vrouw 

Accountancy zich als het ware verder 
verdiept, richt de Controllers -opleiding 
zich op vele andere aspecten die bin
nen bedrijven een rol spelen. Aon de 
orde komen vakken als Logistiek , Stra
tegische Planning, Interne Berichtge
ving en Treasury Management . 

Over het algemeen is het niveou van 
de co lleges hoog. Naast hoorcolleges 
zijn er intensieve werkcolleges . Positie
ve kanten van het vo lgen van een 
postdoctorale opleiding zijn de van 
zelfsprekende zaken zoals de combi
nat ie theorie en praktijk en " investeren 
in jezelf". Bijkomend voordeel het 
weekend begint donderdagovond. 

En nu de nadelen. Huiswerk. Ik kan 
mij niet herinneren tijdens de econo
mie-studie huiswerk te hebben ingele
verd. Nu worden er wekelijks schriftelij 
ke en/of mondelinge prestaties ver
wacht. Dat ook tentamens voorberei
ding eisen behoeft geen uitleg. Een en 
ander houdt in dat je moet rekenen op 
2 ovonden studie per week, geduren
de (minimaal) 2 jaar. 

Welke bedrijven stellen je in de gele
genheid de Controllers-opleiding te 

roep je nou eenmaal bepaolde reoc
ties op als je carriere wil maken . Het 
verschil in benadering moet juist opti
maal benut worden. Je moet je weer
boar opstellen en de competitie dur
ven aan te goon. Ze adviseert wei om 
je open te stellen voor de manier woarop 
anderen te werk goon en door wot van 
te leren. 

Nog lang niet aile stellingen zijn 
behondeld en ook het publiek zit nog 
vol met vragen als het tijd is. De carrie
revro uwen hebben een vo lle agenda 
en elders wordt op ze gewacht. • 

vo lgen? Een limitatieve opsomming 
kan ik niet geven , maar vroog de bro
chure "Controllers-opleiding oan de VU" 
aan en kijk bij welke bedrijven de be
stuursleden en docenten werken . De 
kans is groot dot deze bedrijven ook de 
mogelijkheid bieden de Contro llers
opleiding te volgen . Self-fulfilling prop
hecy? Zelfs 01 lOU dot lo zijn, dot doet 
niets of aan het hoge kwa lit e itsniveau 
van de opleiding. • 
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De • nleuW'e strategie van BOA V 
___________________ MARK BRONSTEIN 

Net zat ik no te denken over wie ik nu 
weer eens zou goon beledigen toen ik 
een briefje kreeg van professor Van 
Hoorn . Het specialisatievak waar ik me 
al in juni voor aangemeld had , zou 
waarschijnlijk niet doorgaan en dat speet 
hem Grote spijt. 

Ik heb op deze plaats al eens geadvi
seerd een proces aan te spannen tegen 
BOA V om plaatsing voor een college af 
te dwingen. Maar als een college in z'n 
geheel niet door gaat omdat drie van 
de vier docenten vertrekken dan bereik 
je weinig met een kort geding. Van Hoorn 
zelf gaat met pensioen, z'n goed recht 
lijkt me. Jagers schijnt commando ' s te 
gaan trainen op de KMA dus dat zal 
Hare Majesteits persoonlijke wens zijn , 
waar wij niet eens o ver mogen oorde
len . Wie zou overigens niet zwichten voor 
de uitdaging om commando ' s een we
tenschappelijke houding bij te brengen? 

We moeten wei aannemen dot de 
personele problemen van BOA V geheel 
los staan van de strijd om meer geld , van 
de bedrijfseconomen met het faculteits
bestuur en het college van bestuur . Maar 
ik geef toe, het lijkt toch verdacht veel 
op een nieuwe strategie in deze strijd. 
Waar bedrijfseconomie eerst met drem-

A G 
OKTaBER 

pels en wachtlijsten vooral de studen
ten tegen zich in het harnas joeg , 
moeten deze studenten nu zelf de 
strijd aanbinden met eerder genoem
de besturen . Die besturen zijn verant
woordelijk voor het personee lsbe le id . 
Als dat de strategie is dan wordt het 
hard gespeeld. We hebben allemaal 
wei eens Van der Weel met een rood 
hoofd door de gang zien rennen of zo 
heel vreemd horen lachen.. Zal het 
ons ook zo vergaan? 

Studenten hebben niet de tijd om 
jaar in jaar uit te lobbyen of er alsje
blieft eens wat aan de problemen van 
bedrijfseconomie gedaan kan wor
den. Het is nu oktober en in januari 
willen we dat yak volgen . De hele zaak 
moet dus in drie maanden geregeld 
zijn . Het lOU dus een aardige strategie 
zijn : de bedri jfseconomen forceren 
een snelle oplossing waarbij ze het 
werk door de studenten laten doen . 

Ik probeer me nu 01 de hele column 
lang kwaad te maken , maar dot lukt 
niet erg. Echt verontwaardigd kan je 
niet zijn want je weet dot er 01 jaren 
van alles broeit bij bedrijseconomie. 
Het is net als met de golfcrisis: het 
conflict duurt lo lang dat je stilletjes 

E N 

gaat hopen op de beslissende con
frontatie. Het is in ons geval aileen wei 
te hopen dat de confrontatie echt 
beslissend wordt . Het gevaar blijft Groot 
dot het faculteitsbestuur een oplossing 
vindt die buiten de faculteit ligt, door 
bijvoorbeeld toe te staan dot we BOA V 
in Rotterdam goon volgen . Het is een 
aantrekkelijke optie , want er hoeft niets 
aan de interne problemen gedaan te 
worden . Ais de bedrijfseconomen deze 
strijd niet snel winnen dan moeten ze 
zich toch maar eens af gaan vragen of 
het niet een beetje lOnde is van de 
inspanning en bovendien ook heel , heel, 
heel vervelend voor studenten. 

• 

D A 
NOVEMBER 

23 Lezing: Mr. J.FA de Soet (President directeur KLM) : Leven 
van de lucht. Aanvang 16.15 uur in zaal 2174. Kring van 
Amsterdamse Economen. 

6 Cursus: Solliciteren, georganiseerd door het Studenten 
Trainingscentrum. Voor inf. kr. 2358. 

24 

24 
31 

Lezing: Dr H. Bester (KUB) , The role of collateral in a model 
of debt renegotiation. 12:30, zaal 2252. 
FEE i. s.m Tinbergen Instituut. 

Lezing: Dr. N. Shephard (London School of Economics): A 
local schale model. Aanvang 15.30 zaal 2351 . 

Lezlng: Drs. J . Graafland (CPB), Hardnekklge werkloos
held, loonvorming en hysterese. 12:30, zaal 2252. 
FEE i.s.m. Tinbergen Instituut. 
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Lezing: Prof. P. Piesteau, Optimal intergenerational tranfers 
with variable fertility and productivity. 12:30, zaal 2252. 
FEE i.s.m. Tinbergen Instituut. 

Lezing: Prof. R. Burkhauser, The importance of employer 
accomodation of the job duration of health impaired wor
kers: a hazard model approach. 12:30, zaal 2252. 
FEE i.s.m. Tinbergen Instituut. 

Lezing: Prof. A. HaNey (London School of Economics) , titel 
onbekend , 15.30 zaa12351 . 



" A Huis Ouverts 

De foculteitsroodsleden hebben 01 
weer twee raadsvergoderingen och
ter de rug . De eerste vergodering duur
de moor een uur. Toen werd de vergo
dering geschorst om belongstellenden 
de gelegenheid te geven de Hennip
man-Iezing bij te wonen . 

Om dergelijke overloppingen in de 
toekomst te voorkomen werd besloten 
om een octiviteitenagenda bij t e goon 
houden, Nu dus maar hopen dot deze 
ook geraadpleegd goat worden. 

BOAV 
Op verzoek van een docent von EFB 

(Economische Faculteitsbelangen) 
werd eerst de kwestie BOA V als urgen
te kwestie behandeld . Zoa ls je in de 
Rostra van september hebt kunnen 
lezen zullen een aantal medewerkers , 
waoronder de hoogleraar, in de loop 
van het jaar vertrekken. Dit zal voorol in 
het onderwijs de nodige problemen 
geven. Daarom had de benoemings
commissie voor de werving van een 
nieuwe hoogleraar voorgesteld om 
door middel va n een zogenaomde 
verkorte procedure een interne kondi
do at oan te stellen . Het bestuur be
sloot echter dot de normale wervings
procedure in gang gezet moest wor
den. No enige discussie werd met het 
bestuursbesluit ingestemd, Met nome 
door de studentenfracties AGE en 
NOBAS werd er wei op aangedrongen 
dot er oplossingen gezocht worden voor 
de problemen, zodat de studenten niet 
de dupe worden van leegloop van de 
leerstoel. He t bestuur heeft toegezegd 
in samenwerking met de leerstoel een 
' rampenp lon' op te stellen, zodot stu
denten wei onderwijs kunnen vo lgen 
en tentamens of kunnen leggen, 

No deze urgente kwestie waren de 
gewone agendopunten aan de orde. 
De road stemde in met de benoeming 
van de bijzonder hoogleraar Metho
den van Toegepast Economisch On
derzoek Een bijzonder hoogleroar is 
een hoogleraor die niet door de uni
versiteit wordt betoold , maar door 
derden. Vook is dot het bedrijfsleven. 
Zoa ls je in de stud iegids kan zien, heeft 
de faculteit inmiddels 01 een oantal 
van dot soort hoogleraren. 

Een von hen is Prof.Drs. P. Kohnstomm 
en hij was oonwezig om een onder 
punt toe te lichten. Sinds twee joar kon 
je oon onze faculteit namelijk de post-

LUCETTE PLUG 

doctorale opleiding Vostgoedkunde 
volgen. De road heeft nu besloten dot 
mensen die voor die opleiding slogen 
zichzelf 'Moster of Real Estate' mogen 
noemen , 

VERTROUWEN 

No een poar punten die snel konden 

Siudenl-bestuurslid Lucett e Plug 

worden afgehandeld werd er in de 
rondvroag nog een belongrijk punt naar 
voren gebrocht. Begin september 
hebben de twee bedrijfseconomische 
vokgroepen (Financieel Management 
en Strotegisch Management) het ve r
trouwen opgezegd in het focul te itsbe
stuur, Hierover heb je kunnen lezen in 
Fo lia en ook elders in dit nummer, 
Doornoost hebben ze een aantol 
moatregelen genomen . Deze bestaan 
uit het weigeren von bijvokstudenten, 
studenten met een 7 of hoger voor het 
keuzevak voorrang veri en en voor het 
speciolisotievak, wachtlijsten, enz. De 
rood maokt zich hier grote zorgen over , 
De ontevredenheid in die hoek is niet 
nieuw. Het heeft een belongrijke rol 
gespeeld bij de Strotegiediscussie vo
rig jaar en ook het rapport van de In
spectie voor hoger onderwijs, waarin 
stond dot de faculteit te weinig geld 
krijgt von de universiteit. vindt z'n oor
sprong bij deze vokgroepen. Het af
schaffen van bedrijfseconomie 3/4/5 

vlok voor de zomer is een recente 
poging von de rood geweest om de 
bedrijfseconomische vakgroepen wot 
ruimte te geven. Een aontol roodsle
den waren duidelijk teleurgesteld dot 
desolniettemin de va kg roe pen tot deze 
stop zijn overgegoon. Nodat het be
stuur op een oontol punten uit de motie 
desgevroogd toelichting hod gegeven 
werd deze motie verder terzijde ge
legd. Het b estuur heeft de opdrocht 
gekregen olles in het werk te stellen om 
het vertrouwen weer te herstellen. 

Zool s je ziet spelen er in de foculteit 
en doormee in de foculteitsraod een 
aantol p roblemen die noar het zich 
doet oonzien directe nodelige gevol
gen voor studenten hebben. Ook in de 
Studierichtingscommissie Economie 
(SRCE) heeft men bezorgd gereogeerd 
en er is door zelfs een speciale sub
commissie ingesteld die zich goat bui
gen over de geldigheid van de aange
kondigde mootregelen. 

Het besluit van de vokgroepen om 
bijvakstudenten te weigeren is inmid
dels ongeldig verklaard door het focul
teitsbestuur . In hoeverre de andere 
maatrege len ook doodwerkelijk uitge 
voerd goon worden en welke stappen 
door de foculteitsrood genomen zullen 
worden zol in de komende maanden 
duidelijk worden. • 
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Het instrumentarium van de moderne accountant is ingrijpend veranderd. Een draagbare PC 
bijvoorbeeld is niet meer weg te denken. Hiernaast is de functie-inhoud sterk aan het wijzigen. Want 
onze clienten verlangen meer dan alleen een gedegen en efficiente jaarrekeningcontrole. 

Zij willen tevens snel, professioneel en creatief advies op velerlei financieel gebied. Reorganisaties, 
winstverbeteringsonderzoeken, acquisities, investeringsbeslissingen, management buy-outs. Het hele 
scala. Projecten die vaak samen met onze belastingadvies- en consul tancy-afdelingen worden ui tgevoerd. 

WIJZOEKEN 
ENTHOUSIASTE 
MEDEWERKERS 

Wij leveren dat soort advies. Op elk moment, op elke plaats. Daar staan we bekend om. Maar 
dat kunnen we aIleen als we de juiste mensen hebben. Echte professionals. Ambitieuze doorzetters die 
hun intelligentie en kennis op een creatieve, zakelijke manier kunnen gebruiken. 

Daarom zoeken we jonge bedrijfseconomen (m/v) met de juiste instelling die bij 005 in de 
praktijk deze vaardigheden willen verwerven of uitbreiden. 

Wij vragen dus veel. Maar daar staat ook veel tegenovet Uitstekende carrieremogelijkheden 
gekoppeld aan een prima honorering. Een gedegen trainingsprogramma en goede studiefaciliteiten. 
Maar bovenal afwisseling en uitdaging! 

G6nteresseerd? Neem contact op met drs. YR.C. de Vries RA, Stadhoudersplantsoen 24, 
2517 JL Den Haag, tel. 070-3425625, of de heer E.H. Hulleman, Locatellikade 1, 1076 AZ Amsterdam, 
tel. 020-6625383, ofJA.C. Borghouts RA, Pastoor Petersstraat 162,5612 LV Eindhoven, 
tel. 040-458300, of bel een van hen voor een brochure. 

Arthur Andersen & Co., accountants, maakt deel uit van de toonaangevende maatschap 
Arthur Andersen & Co., welke meer dan 51.000 medewerkers telt. In Nederland zijn wij 
een relatief jonge organisatie met circa 450 medewerkers verspreid over de accountancy-, 
belastingadvies- en consultancydivisie met kantoren in Den Haag, Amsterdam, 
Eindhoven en Rotterdam. Onze clienten opereren zowellokaal als internationaal in 
aile denkbare industrietakken en varieren qua omvang van klein tot zeer groot. 

ARTHUR 
ANDERSEN 

&£Q; 
ACCOUNTANTS 


